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2011 ще е 
годината на 
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медии

▶ Алберто Кантели

Направи 
си сам 
служители

Безработни много, квалификация малко. 
Затова петте компании, които ще разкрият 
най-много работни места догодина, се заеха 
сами да обучат бъдещите си кадри ▶ 4-5

▶ Иван Иванов, сдружение „Тракия IV”
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Печеливш
кадир Топбаш 

Губещ
Гюнтер Шуберт

Кметът на Истанбул Кадир Топбаш стана председател на 
Организацията на обединените градове и местни власти. Той 
беше избран по време на Третия световен конгрес на органи-
зацията, който се състоя в Мексико сити. Единственият му 
съперник - кметът на Лисабон Антониу Коща, се оттегли по 
собствено желание. Кадир Топбаш ще председателства орга-
низацията до 2013 г.

Председателят на управителния съвет на Е.ОН Гюнтер 
Шуберт едва ли е много щастлив, след като Комисията за 
защита на конкуренцията (КЗК) наложи вчера санкция на 
“Е.ОН България Мрежи” в размер на 47 820 лв. Причината е, че 
германската компания е сключила договор за доставка на 
кабели, без да дочака произнасянето на КЗК по процедурата, 
която е била в процес на обжалване.

Мнения

По темата: руска ком-
пания иска да придобие 
“Марица изток 3”. И така 
стъпка по стъпка ще се 
сбъдне мечтата на Тодор 
Живков, на неговия пазван-
тин Бойко Борисов и комуни-
стите от БКП-БСП-ДС да 
станем Съветска република, 
сега Путинска губерния!

ГерБавия

Всичко може да се купи, 
включително и 16-ата 
република!

4etja6t

По темата: Чуждес-
транните инвестиции 
се стопиха с близо 60% в 
края на септември. Ами 
такъв е профилът на съ-
временния бизнес. Всеки се 
опитва от нищо да прави 
нещо и да печели много 
пари. Производство има 
само в Китай...

отговор

▶

▶

▶
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1Намаляване на так-
сите и допълнителни 
отстъпки трябва да 
мотивират фирмите 

да плащат за опаковките си.

2 “Интер РАО” води 
преговори с итали-
анската компания 
Enel за изкупуване 

на мажоритарния дял в 
българската енергийна 
мощност.

3 Веригата “Пика-
дили” отваря още 
един нов магазин 
в столицата. На 

26 ноември на булевард 
“Дондуков” в София ще за-
работи още един обект от 
типа “Пикадили Експрес”. 

Защо депутатите нямат място 
в регистър на лобистите
Едва ли вече някой има нужда 
да бъде убеждаван колко е нужна 
регулацията на лобистките прак-
тики у нас. Какво е лобизъм и как 
трябва да се случва тази дейност, 
са въпроси, които трябва да полу-
чат точни дефиниции. Не само за 
да спрат скандалите, но и защото 
липсата им говори за непрозрач-
ност, която от своя страна дава 
много лоши сигнали и в страната, 
и извън нея. Друг проблем е, че 
повечето хора, дори и законода-
телите, не са съвсем наясно какво 
точно е лобизъм. Именно заради 
това неразбиране в редица случаи 
депутати на ГЕРБ бяха обвинени 
в “лобизъм”, който обаче си беше 
чиста проба злоупотреба със 
служебно положение. В България 
лобизмът се разбира като нещо 
лошо, като вид корупция. В нор-
малния свят лобизъм е професия, 
кауза, дейност в полза на обще-
ството и бизнеса, която следва 
определени правила. Макар че, 
разбира се, злоупотреби същест-
вуват навсякъде.

Изказването на председателя 
на Народното събрание Цецка 
Цачева, че България ще избере  
модела на Брюксел и ще въведе 
публични регистри на лобистите, 
само по себе си е добра новина. 
Странно е обаче обяснението, 
че в регистъра трябва да фигу-

рират имената “на народните 
представители и на публични 
организации, сферите на техните 
интереси и законодателните им 
инициативи”. 

Европейският образец за добро-
волен регистрационен режим 
засяга организациите, компаниите 
или платените лобисти. Идеята е 
те сами да заявяват намеренията 
си и начините, по които лобират, 
и така да се превърнат в легал-
на част от политиката, един вид 
легитимни партньори на институ-
циите. 

Какво обаче означава в регистъ-
ра да фигурират и народни пред-
ставители? Може би е просто един 
списък на това кой депутат какво 
прави и с какви закони се занима-
ва? Да, но имената на всички на-
родни представители и участието 
им в парламентарните комисии са 
достъпни в сайта на парламента 
и са публично известни. От друга 
страна, ако целта е превенция на 
конфликт на интереси, в парла-
мента има комисия, която трябва 
да следи точно това и трябва да е 
много наясно кой депутат какъв 
бизнес си има присърце и как го 
защитава.
А може би идеята е да се напра-
ви списък, който да казва “ами 
ето това са нашите ведомствени 

лобисти” и един вид да узакони 
тези случаи? Ако е така, идеята е 
много, много далеч от тази на Ев-
ропарламента. Според практиката 
на ЕС  действащи евродепутати, 
еврокомисари и административ-
ни служители нямат право да се 
занимават пряко с лобизъм. Ако 
един евродепутат се опита да из-
ползва служебното си положение 
в полза на частни интереси, това 
по европейските стандарти не е 
форма на лобизъм, а вид злоупо-
треба. 

Ако имена на депутати трябва 
да фигурират в някакъв доку-
мент, свързан с лобизма, той 
трябва да следи и показва конта-
ктите на депутатите с лобистки 
организации и личности, каквато 
е практиката в САЩ. Срещите и 
разговорите с лобисти не са нещо 
лошо, напротив. Лошата практика 
е да не се знае за тях, за целта им 
и темата на разговора.

И така: колко регистъра ще 
има? Какво точно ще регламен-
тират? Каква е ролята на депу-
татите в тях? Всъщност добре е 
законодателите да си отговарят на 
тези въпроси, преди да поднасят 
информация на публиката. Иначе 
звучи най-малкото сякаш нямат 
съвсем ясна идея какво точно 
искат да направят. 

коментар

 добре е законодателите да са наясно със себе си, преди да поднасят информация на публиката. иначе звучи най-малкото сякаш нямат 
съвсем ясна идея какво точно искат да направят 
▶
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“Ален мАк” ще се
продАвА отново

Гордостта на 
социалистическата козметика 
ще бъде обявена окончателно 
в несъстоятелност и търсенето 
на купувач започва отново
▶ 11

Христо Илиев▶
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Брюксел може да отнеме на  
България пари по ИСПА и Шенген

коментар

Отнемането на сред-
ствата става чрез т. 
нар. глобален транс-
фер, инструмент за 
оптимизиране на 
изпълнението на 
бюджета

Европейската комисия е по-
искала одобрението на Евро-
парламента да отнеме пари на 
България заради невъзмож-
ността й да ги усвои до края 
на годината. За това съобщи-
ха от офиса на евродепута-
та Ивайло Калфин. Пред в. 
„Пари” обаче евродепутати от 
ГЕРБ потвърдиха за случая.

 Става дума за 4 млн. EUR 
по предприсъединителната 
програма ИСПА и за 27.5 

млн. EUR общо за България 
и Румъния от средствата 
за подготовката за влизане 
в Шенгенското безвизово 
пространство. 

Отнемането на средствата 
става чрез т. нар. глобален 
трансфер, който позволява 
в края на всяка календарна 
година да се разместват пера 
от бюджета, като се вземат 
неусвоени пари от държа-
вите и се пренасочват като 
допълнително финансиране 
на по-успешни програми. 

„За пореден път господин 
Калфин си позволява да ин-
терпретира информация по 
некоректен начин. Това е ру-
тинна счетоводна процедура 
на Еврокомисията. Тя не е 
насочена лично към нас и не 
е някакво наказание. Такива 

мерки се прилагат спрямо 
всички държави. Парите, за 
които говорим, са свободен 
неусвоен ресурс, който дори 
не е загубен окончателно”, 
коментира Илиана Иванова, 
евродепутат от ГЕРБ.  

Аргументацията на ЕК за 
отнемане на пари по ИСПА 
е, че изпълнението се бави 
заради проблеми с обществе-
ните поръчки. По думите на 
Иванова обаче сумата може 
да бъде отпусната на страната 
ни отново, ако се договори 
допълнително удължаване 
на  дейността на програма-
та. Отнемането на пари за 
Шенген пък е мотивирано с 
факта, че стойността на склю-
чените в България договори 
е по-ниска от първоначално 
плани-раната.          

цитат

Кризата постепенно 
си отива, идват сери-

озни инвестиции

Число на деня

2.3 
млн. лв. за спешни възстановителни работи по скъсани 

диги на реки е отпуснала Междуведомствената комисия 
за възстановяване

▶

 Тотю Младенов, министър на труда и социалната политика

▶ Главна дирекция „Гранична полиция” получи мобилни системи за откриване на 
радиоактивни вещества. дарението е от департамента по енергетика на СаЩ 
и е на стойност 10.5 млн. USD. По думите на вътрешния министър цветан цве-
танов така ще бъдат обезпечени 90% от българската граница        СниМка БоБи ТошеВ

Защита
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Няколко големи инвестици-
онни проекта са на път да 
раздвижат пазара на труда 
през следващата година, ка-
то разкрият директно хиля-
ди работни места. Бройката 
е пренебрежимо малка на 
фона на вече съкратените 
заради кризата работници от 
индустрията, но пък може да 
доведе до двойно повече но-
ви работни места в свързани 
дейности.

Индустрията е секторът, 
в който заради кризата бяха 
направени най-големи съ-
кращения. По данни на ста-
тистиката съкратените в ин-
дустриалните производства 
работници през последното 
тримесечие на 2010 спрямо 
същия период на 2008 г. са 
над 202 хил. души.

Тези дни обаче министъ-
рът на труда Тотю Младенов 
обяви, че има активизиране 
както на инвеститори, които 
вече имат дейност в Бълга-
рия, така и на напълно нови. 
Част от проектите, около 
които сега има раздвижване, 
са били замразени за година-
две заради кризата. 

„Литекс моторс”
Най-значимият индус-
триален проект, който 
се очаква да стане факт 
през следващата година, 
е заводът за автомобили 
в Ловеч. Инвеститори в 
него са частната китайска 
компания „Грейт Уол Мо-
торс” (GWM) и фирмата 
на Гриша Ганчев „Литекс 
комерс”, които създадоха 
общото дружество „Литекс 
моторс” АД. Дружеството 
строи автомобилен завод 
с площ от 429 дка до с. Ба-
ховица, северно от Ловеч. 
Колите, произвеждани в 
него, ще са с марка LMC 
- наименованието идва от 
Litex Motors Corporation. 
Първоначалната инвести-
ция е 80 млн. EUR, а като 
цяло ще достигне 300 млн. 
EUR. 

Кризата малко забави 
старта на завода, който 
трябваше да заработи в на-
чалото на 2011 г. Наскоро 
имахме среща с предста-
вители на инвеститорите и 
те ни увериха, че до април 
ще са готови, заяви за в. 
„Пари” Борислав Стефанов, 
директор на Българската 
агенция за инвестиции.

Проектът вече получи сер-
тификат Клас А, който освен 
държавна подкрепа за оси-
гуряване на терена за стро-
ителство на завода включва 
и съдействие в обучението 
на служителите. Става дума 
за около 1300 работници с 
различни технически спе-
циалности, чието наемане на 
етапи предстои да започне 
от следващата година. За 
целта с финансовата помощ 
на държавата са планирани 
специализирани програми 
за обучение на работници 
и инженери в ловешката 
Професионална гимназия по 
механоелектротехника и в 
Техническия университет. 

„Девня Цимент”
Новата производствена ли-
ния за цимент и клинкер 
на „Италчементи Груп” в 
„Девня Цимент” ще открие 
близо 1000 нови работни 
места. Проектът на стой-
ност над 500 млн. лв. пред-
вижда и реконструкция на 
инсталациите в „Девня Ци-
мент”, а именно подмяна на 
пещите за производство по 
мокър способ с производ-
ствена линия, използваща 
сухия способ. Новият завод 
ще има годишен капацитет 
над 3 милиона тона цимент 
и се предвижда да стартира 
дейността си през 2012 г.

„Агрополихим”
Производителят на торове 
„Агрополихим” също пред-
вижда голяма инвестиция. 30 
декември 2011 г. е пусковият 
срок на нов завод за амони-
ева селитра. Инвестицията е 
за 12 млн. EUR. Още толкова 
са вложени и в пречиства-
телна станция за фосфатите, 
която ще бъде открита през 
следващата година. Други 
2 млн. EUR са планирани за 
малък завод за амонячен кон-
дензат. Най-голяма в серията 
инвестиции е изграждане-
то на терминал за втечнен 
амоняк на девненския торов 
завод, който трябва да зара-
боти през април 2013 г. Той 
ще има капацитет минимум 
10 000 т, а инвестицията е 
в размер на 20 млн. EUR. 
Вече е сключен договор за 
публично-частно партньор-
ство с „Пристанище Варна” 
АД и са в ход драгажните 
работи за новия кей. Засега 
няма информация колко ра-
ботни места ще се открият в 
„Агрополихим” вследствие 
от новите производства и 
дейности. Компанията оба-
че беше посочена, че търси 
съдействие от министерство-
то на труда за намиране и 
обучение на необходимите 
кадри.

„Аурубис България”
Медната рафинерия в Пир-
доп също е с планове за 
разширяване на производ-
ството. Тези дни стана яс-
но, че през следващите три 
години плановете на соб-
ственика „Аурубис” са то 
да се увеличи с 25%. Това 
ще доведе до разкриване на 
нови 250 работни места, а 
планираните инвестиции са 
за 190 млн. лв.

„Хюлет-Пакард”
Най-значимият проект като 
новоразкрити работни мес-

Безработни много, квалификация малко. Затова петте компании,           които ще разкрият 
най-много работни места догодина, сами ще обучат бъдещите си          кадри

та е в сферата на услугите. 
Това е центърът за глобал-
на доставка на услуги на 
„Хюлет-Пакард”, в който се 
предвижда да заработят нови 
2000 души. Ще бъдат назна-
чавани IT специалисти с вся-
какво ниво на опит - от сту-
денти до инженери експерти. 
За да може да разполага с 
достатъчен брой кадри, от 
„Хюлет-Пакард” съобщиха, 
че ще задълбочат връзките 
си с българските технически 
университети, както и ще 
инвестират в собствена про-
грама за специализация. 

Предишният голям проект 
на „Хюлет-Пакард” беше 
създаването на кол център 
през 2007 г. В него първо-
начално бяха назначени над 
1000 души, а в момента бро-
ят на работещите е 3200. За 
обучението на кадрите в кол 
центъра компанията получи 
държавна субсидия от 2.4 
млн. лв. 

Услугите все още са пренебрегнати
Законите, които в 

момента действат за 
насърчаване на ин-
веститорите, все още 
помагат на такива 
фирми, които имат 

сериозни капиталови 
разходи при реализа-

цията на инвестици-
ята. Т.е. ако искаш 

да купиш земя, да 
построиш фабрика, 
да купиш машини, 
държавата го отчита 

като инвестиция 
и предвидените 
мерки по Закона 
за насърчаване 
на инвестициите 
помагат точно 
за това. Идея-

та е била да се 
привличат произ-

водствени дейности.

Докато за дейности, 
които разчитат повече 
на човешкия ресурс, все 
още законовата база не 
е съвсем добре нагласе-
на. Т.е. инвестицията в 
хора все още не се отчита 
като реална инвестиция. 
Мерките, които в момента 
законът предвижда като 
даване на земя, изграждане 
на инфраструктура, просто 
не отговарят на нуждите на 
този тип инвеститори. За 
фирмите, които се занима-
ват с услуги, им трябват 
други насърчения. 
Министерството на труда в 
момента се опитва да пред-
лага на инвеститорите доста 
от мерките по програмите за 

заетост, като например обу-
чения, преквалификация... 

Но според мен по-добре е 
да се насърчава директно 
назначаването на работа, 
отколкото преквалификаци-
ята. Това в по-голяма степен 
ще привлече инвеститор да 
отвори много работни места 
и да ги поддържа. Защото в 
момента преквалификация-
та се предлага за безработни 
с ниска квалификация. А 
голяма част от инвестито-
рите не искат такива хора, 
те искат добре подготвени 
специалисти, които говорят 
езици и имат професиона-
лен опит.

Борислав Стефанов, 
директор на Българската агенция 

за инвестиции

Мила Кисьова
mila.kisiova@pari.bg

С малко помощ от 
държавата
Освен „Хюлет-Пакард” още 
един инвеститор може да 
се похвали, че е успял да 
си издейства държавна суб-
сидия заради откриването 
на нови работни места. То-
ва е германската компания 
„Луфтханза Техник”, която 
през 2008 г. изгради база за 
обслужване на ремонт на 
самолети на летище София. 
В нея в момента работят 350 
инженери и техници, като 
през следващата година бро-
ят им ще достигне 380. Тези 
дни правителството гласува 
решение да покрие 25% от 
разходите по квалификация, 
което е 1.8 млн. лв. 

Засега само тези две компа-
нии са спечелили държавна 
помощ в обучението на ка-
дри. Повечето инвеститори 
са принудени да се справят 
сами в производството на 
необходимите им кадри.    

Производителят на торове "Агрополихим"  ще пусне до края на 2011 г. нов завод за амониева селитра                        Снимка емилия коСтадиноВа▶
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Спадът в заетостта се забавя
През третото триме-
сечие работещите са 
с 93 хил. повече от 
началото на годината

Броят на заетите през тре-
тото тримесечие на 2010 г. 
са 3.104 млн. души, или със 
175.8 хил. по-малко от същия 
период на миналата година, 
съобщи НСИ. В сравнение 
с предните тримесечия на 
тази година обаче данните 
показват, че този спад вече 
се забавя. Така например 
през второто тримесечие 
броят на заетите е бил 3.072 
млн., а през първото - 3.011 
млн. души.

Съкращенията продължа-
ват да засягат повече мъже-
те, защото при тях спадът 
в заетостта е 3 процентни 
пункта, докато при жени-
те е 1.8. Тази тенденция 
се обяснява с по-голямата 
заетост сред мъжете в срав-
нение с жените.

Като възрастова група с 

най-бърз темп са намалели 
работещите в предпенси-
онна възраст (между 55 и 
64 години). Статистиката 
показва, че през третото 
тримесечие заетите от тази 
възрастова група са с 40 
хил. по-малко.

Повече млади  
безработни  
и обезкуражени
Безработицата продължава 
да се увеличава на годиш-
на база, но в сравнение с 
предните тримесечия вече 
се отбелязва намаляване. 
През периода юли - септем-
ври т.г. безработните у нас 
са се увеличили с 92.1 хил. 
за година, като броят им е 
326.6 хил. Средното ниво 
на безработицата за третото 
тримесечие е 9.5%. През 
второто тримесечие обаче то 
е било 10%, а през първото 
- 10.2%.

Все още обаче продъл-
жават да бъдат тревожни 
данните за безработица-

3.104 
▶ млн. души са  
заетите през третото 
тримесечие на  
годината

та сред младежите. През 
третото тримесечие тя е 
достигнала 21.4%.

Расте и броят на обезку-
ражените - хората, които 
не търсят от години работа, 
защото не вярват, че може 
да намерят. През третото 
тримесечие на тази година 
те са били 219.5 хил., което 
е с 2000 повече от предното 
тримесечие.

Структура
От всички заети лица 4% 
са работодатели, 8% - само-
наети, 86.9% - наети лица и 
1.1% - неплатени семейни 
работници. 

През третото тримесечие 
в сектора на услугите са 
работили 1 861.3 хил., или 
60.0% от всички заети ли-
ца. В сравнение със същия 
период на миналата година 
броят им е намалял с 48 
хил. 

Индустрията, която анга-
жира 32.4% от работната 
сила, е с най-голям спад 
в заетостта. През третото 
тримесечие заетите в про-
изводствата са 1.014 млн. 
при 1.138 млн. година пре-
ди това. В селското стопан-
ство заетите са 228.0 хил., 
като година преди това са 
били 245 хил.

IT секторът, 
бизнес имотите и 
здравеопазването 
привличат нови проекти
Агенцията по заетост-
та предоставя безплат-
но пакет от услуги за 
инвеститорите

И други IT компании имат 
интерес да разкрият подобни 
на „Хюлет-Пакард” центро-
ве за услуги със заетост 500-
600 души, съобщи Борислав 
Стефанов от Българската 
агенция за инвестиции. Той 
очаква през следващата го-
дина част от тях да се реа-
лизират. 

В сферата на недвижи-
мите имоти пък има два 
мащабни проекта, които 
предстои да се афишират 
през 2011 г. - единият е из-
граждането на мултифунк-
ционален комплекс с жи-
лищни сгради и търговски 
площи и другият е за голям 
спортен комплекс.

В начален етап в сфе-
рата на здравеопазването 
са заявени инвестиционни 
намерения за изграждане 
на болници и санатори-
уми, насочени предимно 
към чужди граждани, но с 
български лекари и меди-
цински сестри. Те идват от 
няколко фирми, които вече 
са провели срещи в минис-
терството на икономиката.

Срещи
Министърът на труда То-
тю Младенов пък съоб-
щи за среща с голям чуж-
дестранен инвеститор от 
транспорта и логистиката 
с плодове, зеленчуци и со-
кове, който в момента в 

Испания е разкрил близо 
5000 работни места. Този 
инвеститор иска да се на-
сочи в България и търси 
информация как държавата 
може да му съдейства да 
намери необходимата ра-
ботна ръка. 

Специална подкрепа
Това, което ние можем да 
направим, е да предложим 
цялостен пакет услуги за 
големите инвеститори, 
обясни Росица Стелиянова, 
директор на Агенцията по 
заетостта. За разлика от ус-
лугите на фирмите за под-
бор на персонал помощта 
на Агенцията по заетостта е 
напълно безплатна. Търсят 
ни предимно за наемане на 
работна ръка от средния 
ешелон, казва Стелияно-
ва. В пакета услуги влиза 
пускането на национална 
заявка по всички бюра по 
труда в страната за търсе-
ните кадри. Агенцията по 
заетостта прави подбор на 
регистрираните в бюрата 
по труда безработни лица, 
организира явяването им 
на интервю за своя сметка, 
дори поема транспортните 
разходи, ако хората трябва 
да пътуват от друг град. 
Държавата може да помогне 
и със специално организи-
рани трудови борси в удоб-
но място и време за всички. 
Инвеститорите може и да 
се възползват от някоя от 
програмите от националния 
план за заетост, макар че не 
им се дава специален прио-
ритет.                                 

9.5 
▶ процента е средното 
ниво на безработица през 
третото тримесечие на 
годината

Производителят на торове "Агрополихим"  ще пусне до края на 2011 г. нов завод за амониева селитра                        Снимка емилия коСтадиноВа▶
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Още до края на есенната 
сесия на парламента може 
да бъде подготвен “регистър 
на лобистите” в България, 
но приемането на закон за 
лобизма не е в краткосроч-
ната програма на 41-вото 
народно събрание. Това каза 
председателят на парламен-
та Цецка Цачева на конфе-
ренция на тема “Ролята на 
лобистите”. С това Цачева 
се отметна от също толкова 
категоричното си обещание 
от началото на юли, че ще 
се работи по създаването на 
закон за лобизма. Поводът 
тогава бяха поредните скан-
дали за прокарване на ло-
бистки интереси и текстове, 
този път от представителите 
на ГЕРБ.

“Все още не сме готови за 
цялостен закон за лобизма. 
На този етап ще е по-добре 
да се ориентираме към ев-
ропейските практики за въ-
веждане на правила и норми, 
които да дават прозрачност 
какво се прави от предста-
вителите на гражданското 
общество и народните пред-
ставители”, каза обаче вчера 
Цачева. От думите й стана 
ясно, че идеята съвсем не е 
избистрена. 

Беглата идея за 
регистъра
Според обясненията на Ца-
чева в регистъра на лоби-
стите ще се вписват не само 
организации или отделни 
физически лица, но и де-
путатите. Според нея няма 
проблем да има един общ 
регистър, но за по-голяма 
яснота може да се подготвят 

и два отделни - за депутати-
те и за представителите на 
гражданското общество. Ос-
вен имената им в регистъра 
ще бъде отбелязано и какви 
са интересите им, в кои по-
стоянни комисии участват, 
какви текстове подготвят 
и т. н. Всъщност подобен 
списък за депутатите би бил 
излишен, тъй като от сайта 
на Народното събрание така 
или иначе може да се на-
прави справка кой депутат 
в коя комисия членува, по 
кои теми има отношение и 
с кои закони е свързан.

“Регистърът на депута-
тите може би е свързан 
с някакво недоразумение. 
Депутатите и публични-
те служители по закон не 
могат да са лобисти”, ко-
ментира Борислав Цеков, 
председател на Института 
за модерна политика, кой-
то е и автор на един от 
предишните проекти за за-
кон за лобизма по времето 
на НДСВ. Той принципно 
е “за” идеята за регистър 
на лобистите, но не вижда 
смисъл в него да има и де-
путати. Начинът, по който я 
вижда от практическа глед-
на точка, е - списък с имена 
на организации и лица, за 
които се отбелязва инфор-
мация по кои теми и закони 
са вземали отношение, в 
кои комисии са участвали 
и т. н., като освен това се 
публикуват и конкретните 
им коментари и предложе-
ния. Този списък трябва да 
е публичен и може да е част 
от сайта на НС. От техни-
ческа гледна точка това ще 

Ще има регистър на 
лобистите, но не и закон
България избира да следва модела на Германия

все още не сме готови за цялостен закон за лобизма, заяви председателят на праламента Цецка Цачева
 снимка Емилия костадиноВа

▶

Failed
5 неуспешни 
опита за закон

към момента са предла-
гани общо 5 варианта за 
закон за лобизма, но само 
отделни идеи са намерили 
практическо приложение.

Първият законопроект 
е внесен през 2002 г. от 
депутата Борислав Цеков, 
който тогава е част от 

▶

▶

“новото време”. този зако-
нопроект се опитва да 
адаптира американския 
опит, но не намира широ-
ка подкрепа.

По-късно, през 2003-2006 
г., някои от текстове-
те намират приложение, 
като пример е криминали-
зирането на търговията с 
влияние.

През 2008 г. в народно-
то събрание е внесен нов 
законопроект за лобизма 

▶

▶

под егидата на омбудсма-
на. В разработването му 
се включва широка между-
ведомствена експертна 
група, в която влизат и 
Борислав Цеков, който по 
това време е главен секре-
тар на омбудсмана, пред-
седателят на комисията 
за за борба с корупция-
та Бойко Великов, диана 
ковачева, директор на 
“Прозрачност без грани-
ци”, и др.

документът, разра-
ботен от тях, стига до 
първо гласуване, но не е 
внесен в пленарната зала 
за второ гласуване.

Законопроекти за лоби-
зма имат и бившият 
депутат любен дилов-
син, дПс и група народни 
представители начело с 
Бойко Великов. Всички те 
обаче остават на етап 
законодателни инициа-
тиви.

▶

▶

е и най-лесният вариант за 
изпълнение, смята Цеков.

избираме Европа
Европейският модел за ре-
гламентиране на лобизма е 
по-подходящ за България, 
коментираха участници-
те в конференцията. Това 
означава, че по-скоро ще 
се върви към регистър и 

нормативна уредба на ло-
бизма в отделни закони, 
а не в един общ. Това е 
моделът, който се прилага 
например в Германия. Там 
всяка година Бундестагът 
публикува списък с лицата 
и организациите, които ис-
кат да изразяват мнение по 
законодателните процеси. 
Само регистрираните по 

Лобистите образоват
В САЩ лобизмът има не-
гативно значение. Аз съм 
работил като лобист, до-
като бях във “Фондация за 
Азия”, но не наричах се-
бе си лобист, смятах се за 
“образовател”. Членовете 
на Конгреса са заети хора. 
Много от тях дори нямат 
време да прочетат зако-
на, по който работят. Моя-
та задача като лобист беше 
да се срещна с тях и да ги 
“образовам”. Показвах им 
какви ще са резултатите, 
ако се предприемат кон-

Джеймс Уорлик, 
посланик на саЩ в България

Практиките 
на лобистите 

трябва да се 
извършват по 
прозрачен начин, 
а не при закрити 
врата

кретни стъпки, а след това 
самите те трябва да преце-
нят и да вземат решение.  
България трябва да уста-
нови етични стандарти за 
лобистите и национални-
те представители. Практи-
ките на лобистите трябва 
да се извършват по прозра-
чен начин. Подкупите, ко-
рупцията не са равносил-
ни на лобирането. Надявам 
се Народното събрание да 
приеме законодателство, 
което да положи рамка на 
лобистката дейност.

Подкрепям идеята за регистър
Най-подходящ е моде-
лът, по който се регламен-
тира европейската поли-
тика - чрез създаването на 
регистри с предложения-
та на обществените орга-
низации. Идеята е всеки, 
който внася предложение, 
да се вписва в регистъра, а 
той трябва да е достъпен и 
в интернет. Такъв регистър 
може да се създаде към 
Народното събрание (НС) 
или Министерския съвет. 
Технически най-лесно е 
това да се прави от самото 

Борислав Цеков, 
председател на института за 
модерна политика

Технически 
най-лесно 

ще е той да се 
поддържа от 
Народното 
събрание

НС, което така или иначе 
публикува информация за 
обсъжданията на законо-
проекти, публикува тексто-
вете им и т. н. 
Първият законопроект за 
лобизма, който беше вне-
сен от мен, е основан на 
американския модел. Но 
тогава на практика ЕС не 
беше развил своя подход. 
Сега смятам, че европей-
ският модел е по-подхо-
дящ за България, тъй ка-
то той осигурява нужната 
прозрачност. 

този начин лобисти могат 
да бъдат изслушвани от 
парламентарните комисии 
или да получат постоянен 
пропуск за Народното съ-
брание, стана ясно по време 
на конференцията. 

За и против закон
Според посланика на САЩ 
Джеймс Уорлик България 
трябва да въведе етични 
стандарти за лобистите и 
националните представи-
тели. Той казва, че се надя-
ва парламентът да приеме 
законодателство, което да 
положи законодателна рам-
ка на лобистката дейност. В 
същото време той подкрепя 
и идеята за регистър като 
добра първа стъпка. 

Според Борислав Цеков 
регистърът на лобистите 
е това, върху което трябва 
да се фокусира България 
в бъдеще, тъй като това 

е европейската практика. 
Самият той е участвал в 
подготвянето на два зако-
нопроекта, като първият е 
проамерикански ориенти-
ран, а във втория натежава 
европейската практика.

“Закон не ни е нужен. По-
добър вариант е публичният 
регистър”, категорична е и 
Ивка Цакова, преподавател 
в катедра “Политология” 
в Софийския университет 
“Св. Климент Охридски”. 
По думите й нагласите, по-
литическият манталитет и 
култура на българина на-
тежават по-скоро към ев-
ропейския континентален 
модел. В България липсва 
и институтът на професио-
налния лобист, на когото се 
заплаща за лобистки услу-
ги. Трудност ще се окаже и 
фактът, че има между 10 и 
15 дефиниции за лобизъм.

Дарина Черкезова  



У нас    НовиНи    7    

Кабинетът се съгласи с въвеждането  
на лицензионен режим за горивата
Работната група 
между браншовата 
организация и пра-
вителството ще бъде 
сформирана до дни

Правителството се е съгла-
сило с искането на компани-
ите от сектора на горивата за 
въвеждане на лицензионен 
режим в бранша. До дни 
се очаква сформирането на 
междуведомствена работна 
група, която да подготви нов 
проектозакон за петролния 
бизнес. В момента няма раз-
решителен режим, а според 
инициаторите въвеждането 
му ще извади сивия сектор 
на светло. В работната група 
ще участват представители 
на няколко държавни ин-
ституции, сред които Ми-
нистерството на финансите 
(МФ), Агенция „Митници” 
(АМ) и Министерството на 
икономиката,  енергетиката 
и туризма, както и Българ-
ската петролна и газова асо-
циация (БГПА). 

„Все още се работи по 
текстовете и веднага щом 
бъдат готови, ще можем 
да кажем какви критерии 
ще са необходими за ли-
цензиране на петролните 
и газовите търговци”, каза 
за в. „Пари” председателят 

Преди време
В борбата срещу 
сивия сектор

Държавата прави някол-
ко опита за справяне със 
сивия сектор в петролния 
бизнес. Един от тях е 
спорната наредба N 3 към 
Закона за акцизите и да-
нъчните складове (ЗаДс). 
Подзаконовият акт 
задължава всички произво-
дители на акцизни стоки 
(алкохол, горива, тютюне-
ви изделия) и собственици 
на данъчни складове да 
поставят измервателни 
уреди на входа и изхода 
на производствените си 
системи, които да са свър-
зани с агенция „Митници”.
алкохолни производители 
и Българската петролна 
и газова асоциация (БГПа) 
обжалваха наредбата, 
но не успяха да отменят 
нейното действие. По-
късно от БГПа обжалваха 
конкретни текстове. 
Петролните търговци 
обявиха, че трябва да 
направят допълнителни 
разходи за новите уреди, 
които достигат милиони 
левове стойност. Част от 
текстовете в наредба N 3 
според БГПа няма да огра-
ничи сивия сектор, а ще 
увреди бизнеса на светло. 

▶

или Държавната комисия 
за енергийно и водно регу-
лиране. 

Бизнесът сам 
иска затягане на 
правилата 
Вместо да поискат повече 
либерализация на пазара, 
петролните търговци сами 
са предложили на прави-
телството налагането на 
лицензионен режим. На 
среща с вицепремиера Цве-
тан Цветанов през минала-
та седмица бизнесът поиска 
съдействие от държавата за 
приемането на новия закон. 
Според Андрей Делчев  то-
ва е първото правителство, 
което проявява готовност за 
съдействие на петролните 
и газовите търговци, докато 
предходните кабинети са 
работили в посока ограни-
чаване на лицензионните 
режими. От законопроекта 
изгода ще имат както дър-
жавата, така и бизнесът, 
който работи на светло. 
Инициаторите обаче при-
знават, че новият режим ще 
доведе до фалити на малки 
бензиностанции.

Eлина Пулчева

Вторник 23 ноември 2010  pari.bg

на БПГА Андрей Делчев. 
Целта на новия закон е да 
бъде ограничен сивият сек-
тор в бранша. Това според 
бизнеса ще се случи само 
ако бъде въведен лицензи-
онен режим за всички по 
веригата - от рафинерии, 
през търговци на едро и 
вносители, до търговците 
на дребно. Според пред-
седателя на петролната 
асоциация е трудно да се 

определи делът на сивия 
сектор в бранша. „Ако 
приемем, че той варира в 
рамките на 10-15%, при 2 
млн. тона годишен обем 
на преработка и търговия 
на горива на тъмно остават 
около 300 хил. тона”, съоб-
щи Делчев. 

По пътя на  
европейския пример
По думите на Делчев тексто-

вете в Закона за търговия с 
петролни и газови продукти 
ще се изготвят със съдей-
ствието на външни консул-
танти и след подробно за-
познаване на европейските 
практики в тази област. В 
страни, в които делът на 
сивия сектор в петролната 
и газовата индустрия е също 
толкова голям, колкото у 
нас, лицензионният режим 
е доказал положителното 

си действие, категорични са 
представители на бизнеса. 
„Рискът за всеки един тър-
говец да загуби лиценза си 
при евентуални нарушения 
ще ограничи злоупотреби-
те”, категоричен е Делчев. 
Той заяви, че според ев-
ропейската практика въз-
можните институции, които 
ще регулират пазара и ще 
издават лицензите, са ико-
номическото министерство 

300
▶ хил. тона гориво 
годишно отиват в сивия 
сектор

 Лицензи вероятно ще издават или ДКЕвР, или икономическото министерство сниМка bloomberg▶

Рискът за 
всеки един 

търговец да загу-
би лиценза си при 
евентуални нару-
шения ще ограничи 
злоупотребите

Андрей Делчев, 
председател на Българската 
петролна и газова асоциация 
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Представители на неправи-
телствения сектор и поли-
тици се обединиха в кри-
тиките си срещу проекта за 
изборен кодекс и настояха 
той да бъде изпратен за 
съгласуване до Европейска-
та комисия за демокрация 
чрез право (т. нар. Венеци-
анска комисия). Предстои 
кодексът да влезе на второ 
четене в парламента до дни. 
Идеята за съгласуването му 
е подкрепена от Центъра 
за либерални стратегии, 
Института за развитие на 
публичната среда, Асоци-
ацията “Прозрачност без 
граници”, левите и десни-
те парламентарни партии. 
Това стана по време на 
дискусията “Новите избор-
ни правила - статуквото 
срещу необходимостта от 
промяна”, организирана от 
трите граждански сдруже-
ния. Във връзка с това БСП 
вече подготвя предложение 
за отлагане с 3 седмици 
на гласуването на второ 
четене на документа, за 
да може проектът да бъ-
де изпратен до комисията, 
каза депутатът от левица-

та и член на временната 
комисия по изготвяне на 
проекта на изборен кодекс 
Димчо Михалевски. Пакет 
от предложения за промени 
между първо и второ четене 
подготвят и ще внесат тази 
седмица в парламента СДС 
и ДПС.

След обсъждането на 
първо четене в парламента 
основните спорни моменти 
в документа остават -  висо-
кият праг на преференции 
от 20% за националните и 
10% за европейските из-
бори, премахване на из-
борността на районните 
кметове на София, Варна 
и Пловдив, както и на кме-
товете на населени места 
с под 500 души (от 150 
досега), съкращаване с 20% 
на общинските съветници, 
регламентите за финанси-
ране на партиите и др. 

оправдания 
и аргументи
“Даваме си сметка, че про-
ектът не е революционен, 
но в тази материя резките 
промени не са подходящи”, 
аргументира позицията на 

управляващите Юлиана Ко-
лева от ГЕРБ. Според нея с 
премахването на изборност-
та на районните кметове в 
София, Варна и Пловдив 
не се ограничават правата 
на гражданите в тези гра-
дове, тъй като те ще могат 
да гласуват за общински 
кмет. По думите й районни-
те кметове нямат необходи-
мите правомощия и затова 
трябва да се назначават. 
Ако между двете четения в 
парламента някой ни убеди 
в противното, сме склонни 
на промени, обясни Коле-
ва. Според кмета на район 
Лозенец в София Прошко 
Прошков обаче кметовете 
на населените места с 512 
жители едва ли имат повече 
правомощия от районните, 
за да останат избираеми. 

Финанси, сметки 
и пари под масата
Сериозен пропуск в проекта 
на изборен кодекс има за 
финансирането на партиите. 
В него няма определение за 
дарение в предизборна кам-
пания. Според Института 
за развитие на публичната 

Граждански организации и по-
литическите партии настояват 
проектът да бъде изпратен до 
т. нар. Венецианска комисия

среда изрично трябва да 
бъде включено непарично-
то дарение в дефиницията, 
като безвъзмездно полу-
чаване на стоки и услуги, 
ползване на помещения 
без наем, служебни коли 
и др. Въведеният таван за 
използваните пари в брой 
- 5000 лв., е твърде нисък, 
обясни Антоанета Цонева 
от института. По думите й 
всички приходи и разходи 
на стойност над една ми-
нимална работна заплата 
трябва да се извършват по 
банков път. Запазването на 
забраната за финансиране 
на кампании от юридически 

лица на практика принужда-
ва добросъвестни фирми да 
се крият зад дарения “по ве-
домост”, правени от служи-
телите й, обясни Цонева. 

Сметната палата не е точ-
ният орган, който може да 
осъществява контрол върху 
финансирането на кампа-
нии, защото не е специ-
ализирана в тази област, 
не разполага с достатъчно 
ресурси и може да осъщест-
вява само последващ до-
кументален контрол, каза 
Даниел Смилов от Центъ-
ра за либерални стратегии. 
Според него по-доброто 
решение е да се създаде 

временна комисия извън 
структурата на Сметната 
палата, като част от ЦИК, 
която да извършва реален 
мониторинг на изразходва-
ните суми.

Кой колко харчи 
и откъде
Всички участници в из-
борите трябва да бъдат 
задължени да публикуват 
в общ сайт данните за да-
ренията, които получават, 
каза Ваня Нушева от Асо-
циация “Прозрачност без 
граници”. Според Цонева 
в този регистър трябва да 
бъдат вписани имената, ви-

Районните кметове трябва да 
получат повече правомощия
Категорично сме против 
съкращаването с 20% 
на броя на общинските 
съветници само с довода за 
намаляване на средства и 
кризата. Няма никаква ло-
гика в това да бъде точно 
такъв процентът и еднакъв 
във всяка община, незави-
симо от натовареността на 
съответния общински съ-
вет. Особено това се отна-
ся за Столичния общински 
съвет, където безспорно 
работата е в пъти повече, 
отколкото във всеки друг. 
В същото време общин-
ските съветници са само с 
20% повече спрямо Бургас 
например. 
Аз съм категорично против 
- а се надявам това да бъде 

Георги Кадиев,
общински съветник от БсП и 
председател на националната 
асоциация на общинските 
съветници

В момента 
няма 

никакво 
значение дали са 
избираеми или 
не са, тъй като те 
нямат собствени 
бюджети

становището и на асо-
циацията - спирането на 
избираемостта на районни-
те кметове. 

Смятаме, че трябва да се 
върви точно в обратната 
посока - увеличаване на 
техните правомощия и съз-
даване на районни съвети. 
В момента няма никакво 
значение дали са избира-
еми или не са, тъй като те 
нямат собствени бюдже-
ти, не могат да прилагат 
кой знае каква собствена 
политика. Но стъпката към 
назначаването им е точно 
обратната на правилната. 
Доводът за намаляването 
им, защото няма пари за 
заплатите им, е незащитим. 

Създава се легитимна мрежа 
за купуване на гласове
Темата за застъпни-
ците също има нужда 
от преразглеждане, тъй 
като те започват да се 
използват като легитим-
на мрежа за купуване 
на гласове и за контрол 
върху избирателите. В 
тази връзка трябва да се 
въведе срок за реги-
стриране на застъп-
ници, така че това да 
не става в последния 
момент преди избори-
те. Необходимо е да се 
предвидят и специални 
административнона-
казателни санкции за 
нарушаване на изборно-
то законодателство.
Взимането на заеми от 
партиите при условия, 

Антоанета Цонева, 
президент на Ус на Института 
за развитие на публичната среда 

Получава
нето на 

заеми от партиите 
при условия, по
благоприятни 
от пазарните, 
също се смята за 
непарично дарение 
и трябва да бъде 
вписано изрично

по-благоприятни от па-
зарните, също се смята 
за непарично дарение и 
трябва да бъде вписано 
изрично в кодекса. 

Опитът показва, че в 
отчетите в Сметната 
палата, въпреки че има 
такава графа непарич-
ни дарения, партиите 
не посочват нищо. 
Кодексът уточнява, че 
освен с всички същест-
вуващи досега източ-
ници на финансиране 
кандидатите могат да се 
включват със собствени 
средства. Трябва обаче 
да се определи таван 
и произход на техните 
средства. 

въпреки че беше приет на първо четене в парламента, спорните моменти в проекта                                      на изборния кодекс остават  снИмка емИлИя костадИноВа▶

Никой не 
харесва
изборния 
кодекс на ГЕРБ
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БНТ и БНР няма 
да се слеят, но ще са 
в отделен закон
Моделът на финанси-
ране на обществените 
медии също няма да 
се промени, за да бъде 
оправдано държавно-
то им субсидиране

Дейностите на обществени-
те радио и телевизия - БНТ 
и БНР, вероятно ще бъдат 
регламентирани в отделен 
закон. Такова предложение 
подготвя работната група, 
която се занимава с кон-
цепцията на новия меди-
ен закон. В нея участват 
председателят на Съвета 
за електронни медии доц. 
Георги Лозанов, юристът на 
ВАЦ в България Радомир 
Чолаков, бившият генера-
лен директор на БНТ Ха-
чо Бояджиев и др. Според 
Чолаков двете обществени 
медии имат изключителен 
статут и функции, затова 
тяхната дейност не трябва 
да се смесва в един закон с 
тази на търговските опера-
тори. Сред предложенията 
обаче не е предвидена дъл-
го обсъжданата идея дър-
жавните радио и телевизия 
да се слеят.

Доклад до края на 
ноември
До една седмица работната 
група ще излезе с доклад с 
конкретни препоръки към 
правителството за съставя-
нето на изцяло нов закон за 
електронните медии у нас. 
Засега сред предложенията 
не фигурира сливането на 
администрацията на об-
ществените радио и теле-
визия, както се говореше 
упорито преди месеци. Не 
се предвиждат и промени в 
начина им на финансиране. 

Предложение
Отразяване на 
кампаниите

Повече от половината 
от бюджетите на 
партиите идват от 
държавната субсидия. 

В същото време 
в изборния кодекс 
е предвидено, че 
предизборните 
предавания по 
Българската 
национална телевизия и 
Българското национално 
радио се заплащат 

▶

▶

от партиите по 
тарифа, определена от 
Министерския съвет.

според Института за 
развитие на публичната 
среда отразяването 
на предизборните 
кампании в 
обществените медии 
трябва да бъдат 
безплатни. 

няма смисъл 
да се прелива от 
единия в другия 
джоб на държавата, 
са мотивите на 
института.

▶

▶

дът, размерът, стойността и 
предназначението на даре-
нието и срок за публикува-
не на данните.

Всичките свои препоръки 
и предложения за промени 
гражданските организация 
ще внесат до дни в парла-
мента. Същото ще направят 
СДС и БСП. Каква част 
от тях ще бъдат взети под 
внимание и ще бъдат напра-
вени съответните промени, 
може да стане ясно още 
тази седмица при обсъж-
дането на второ четене в 
парламента на текстовете 
от изборния кодекс.

Мария веромирова

Вестник “Пари” търси :

Икономически редактор
Икономически репортер

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

“Аз лично не препоръчвам 
на БНТ и БНР да искат 
промяна на сегашния мо-
дел”, каза пред в. “Пари” 
Радомир Чолаков. Според 
него, ако те настояват за 
увеличаване на реклам-
ното време, търговските 
оператори ще поискат да 
се прекрати държавното 
субсидиране на БНР и БНР. 
“Това ще бъде справедливо 
искане”, допълни Чолаков. 
Преди време доц. Лозанов 
предложи моделът на фи-
нансиране на БНТ и БНР 
да бъде смесен. С държавна 
субсидия да се ползват само 
предавания с обществена 
функция, а комерсиалните 
да се издържат от реклама. 
Същото правило може да се 
прилага и при търговските 
оператори, гласеше пред-

ложението на председателя 
на СЕМ. 

Работната група предлага 
още и отлагане на цифро-
визацията. Тази промяна 
вече беше приета от прави-
телството.

Елена Петкова

БНТ и БНР най-вероятно няма да получат повече 
време за реклами, както настояваха снИМка bloomberg

▶

Аз лично 
не препо-

ръчвам на БНТ 
и БНР да искат 
промяна на се-
гашния модел на 
финансиране
Радомир Чолаков, 
юрист на ВаЦ в България

По тази логика и кметът на 
София може да бъде назначаван
Ако трябва да бъда по-
краен по отношение пре-
махването на изборността 
на районните кметове, мо-
га да кажа, че дори и кме-
тът на Столичната община 
няма достатъчно правомо-
щия, тъй като не разполага 
с част от корпоративните и 
подоходните данъци, както 
желае. Тогава е логично да 
се назначават и те, защото 
нямат достатъчно право-
мощия и винаги могат да 
бъдат смазани от финансо-
вото министерство.

Няма логика и в решени-
ето да лишим от изби-
рателни права районите 
на големите градове, а от 
друга страна, да оставим 

Прошко Прошков,
кмет на район “Лозенец” в софия

Заради 
финансовата 

криза съм 
съгласен да ходя 
по дупки, защото 
няма пари, но 
последно искам 
да ми отнемат 
правото да 
гласувам

кметовете на населени 
места с 512 души примерно 
да подлежат на избиране. 
Заради финансовата криза 
съм съгласен да ходя по 
дупки, да ходя в кал, да 
нямам осветление, защото 
няма пари. Но последно 
искам да ми отнемат пра-
вото да гласувам, защото 
за него винаги трябва да се 
намират пари. Ако опреде-
лен районен кмет, предло-
жен от общинския кмет, не 
бъде одобрен от общинския 
съвет, след една седмица 
той отново може да бъде 
предложен, но този път да 
бъде приет. И аз питам в 
тази една седмица какво се 
е случило. И отговорът е 
- случват се пазарлъци.

въпреки че беше приет на първо четене в парламента, спорните моменти в проекта                                      на изборния кодекс остават  снИМка еМИЛИя костадИноВа▶



Коалиция
Зелените искат 
предсрочни 
избори

Коалиционният парт-
ньор на управляващата 
партия в Ирландия поис-
ка да бъдат проведени 
общи избори през януари. 
Според Зелената партия 
ирландците се нуждаят 
от “политическа сигур-
ност”, съобщи BBC.

Предложението е свър-
зано с решението на пра-
вителството да приеме 
международна финансова 
помощ, както и с чети-
ригодишната бюджетна 
програма, която ще бъде 
обявена тази седмица.

Зелената партия раз-
полага с шест места в 

▶

▶

▶

парламента, с което оси-
гурява мнозинство на 
управляващата партия 
Фиана Фол. Предстоящи-
те в четвъртък междин-
ни избори се очаква да 
намалят мнозинството 
на коалицията, която в 
момента има трима депу-
тати повече от опози-
цията.

Макар че зелените не 
оттеглят подкрепата 
си за правителство-
то на Брайън Коуен, те 
поставят редица усло-
вия на премиера и насто-
яват за предсрочни избо-
ри. Те обаче са катего-
рични, че най-важното в 
този момент е безпро-
блемно да бъде приет 
бюджетът за 2011 г., 
който ще бъде предста-
вен на 7 декември.

▶
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Конкретният размер 
на финансовата под-
крепа от ЕС и МВФ 
ще стане ясен до една-
две седмици

Ирландското правител-
ство най-накрая поиска 
международна финансова 
помощ, след като допреди 
дни твърдеше, че страна-
та няма нужда от външна 
подкрепа. Това е втора-
та държава от еврозоната 
след Гърция, която ще по-
лучи пари от Европейския 
съюз и Международния 
валутен фонд, за да избег-
не фалит.

Размер
“Заемът няма да надвиша-
ва 100 млрд. EUR”, посочи 
ирландският финансов ми-
нистър Брайън Ленихан. 
Точната сума обаче ще 
стане ясна след седмица-
две, когато ще приклю-
чат преговорите между 
Дъблин и експертите на 
Европейската комисия, 
Европейската централна 
банка и Международния 
валутен фонд. Оценките 
на различните анализато-
ри варират между 80 и 95 
млрд. EUR.

Финансовият министър 
подчерта, че страната раз-

полага с повече от 20 млрд. 
EUR валутни резерви. “Не 
сме фалирали. Имаме зна-
чителни парични резерви 
и ЕС признава това”, ко-
ментира той. По думите 
му Дъблин се надява да 
остави колкото може по-
голяма част от заема от 
ЕС и МВФ на депозит, тъй 
като това ще стимулира 
възстановяването на нор-
малното кредитиране при 
по-ниски лихви.

Ангажименти
Все още предстои да се 
уточни какви ангажименти 
ще поеме Дъблин в замя-
на на финансовата помощ. 
Правителството вече заяви, 
че отхвърля възможността 
за вдигане на данък пе-
чалба, който със ставка от 
12.5% е сред най-ниските 
в Европа. Засега се знае, 
че ще трябва да се проведе 
мащабна реформа в банко-
вия сектор, голяма част от 
който стана държавен след 
предоставения спасителен 
ресурс. В момента трезори-
те в страната са изцяло за-
висими от ресурсите, които 
получават от Европейската 
централна банка, и веро-
ятно няма да имат достъп 
до пазарно финансиране 
в близката една година, 
призна Ленихан. 

Ирландия ще реформира банковата си 
система срещу международна помощ

Одобреният от 
парламента закон 
предвижда вдигане 
на ставките за 
малките и средните 
предприятия
Хиляди украинци излязоха 
на протест вчера срещу 
намеренията на правител-
ството да увеличи данъци-
те за малките и средните 
предприятия. В същото 
време вицепремиерът Сер-
гей Тигипко предупреди, че 
страната няма да получи 
следващия транш от заема 
от Международния валутен 
фонд, ако не вдигне пенси-
онната възраст.

Украинците протестират срещу данъчните промени

Заради 
големите 

рискове, които по-
еха преди няколко 
години, трезорите 
се превърнаха в 
голям риск не само 
за държавата, но и 
за еврозоната като 
цяло

Не сме фалирали, имаме 20 млрд. EUR валутни резерви, подчерта ирландският 
финансов министър Брайън Ленихан  СнИМКа BloomBerg

▶

Банкова реформа
Ирландският финансов ми-
нистър уточни, че е постиг-
нато съгласие да бъде на-
мален размерът на банките 
в страната и да бъде про-
менен фокусът им, така че 
те се концентрират върху 
подкрепа на ирландските 
вложители, собствениците 
на жилища и компаниите. 
Повечето от другите им 
чуждестранни активи “ще 
трябва да отпаднат”, каза 
Ленихан. “Заради големите 
рискове, които поеха преди 
няколко години, трезорите 
се превърнаха в голям риск 
не само за държавата, но и 
за еврозоната като цяло”, 
призна финансовият ми-
нистър.

Заплаха за еврото
До началото на кризата 
Ирландия се радваше на 
феноменален икономиче-
ски растеж, като за десет 
години до 2006 г. страната 
почти удвои брутния си 
вътрешен продукт. Бумът 
се дължеше основно на 
бурното развитие на им-
отния пазар. През 2008 г. 
обаче имотният балон се 
спука, което остави бан-
ките със сериозни лоши 
кредити и едва не пре-
дизвика фалита ми. “Оче-
видно заради размера на 
кредитните им портфей-
ли и големите рискове, 
които са поемали, те се 
превърнаха в заплаха не 
само за държавата, но и за 
цялата еврозона”, призна 
Ленихан. 

в една лодка
Повечето външни минист-
ри от ЕС, които се събраха 
в Брюксел за редовното си 
заседание вчера, коменти-

Проект
Проектозаконът, който пред-
вижда по-високи данъци за 
малките фирми и по-ниски 
ставки за големите компа-
нии, беше приет от парла-
мента миналата седмица. 
Това предизвика масово не-
доволство из цялата стра-
на, като в редица градове 
протестиращите блокираха 
основни улици. Президен-
тът Виктор Янукович, чиято 
партия гласува в подкрепа 
на закона, все още не е по-
дписал документа. 

За и против
Според правителството ре-
формата е крайно закъсня-
ла. Целта е да се оптимизира 

данъчното законодателство, 
да се повишат бюджетните 
приходи и да се осигурят 
средства за пенсии и други 
социални програми, след 
като миналата година ико-
номиката на страната се сви 
с 15%. Експертите също 
смятат, че Киев трябва да 
реформира данъчната си 
система, която е сред трите 
най-лоши в света според 
проучване на Световната 
банка в 183 държави. Пред-
приемачите пък твърдят, че 
това ще съсипе малкия и 
средния бизнес. Освен то-
ва ефектът върху бюджета 
ще е негативен, тъй като 
ще увеличи дела на сивия 
сектор в икономиката.

Не може без МвФ
Междувременно вицепре-
миерът Сергей Тигипко каза 
в телевизионно интервю, че 
без увеличаване на пенсион-
ната възраст страната труд-
но ще получи следващия 
транш от МВФ. “Все още 
не можем да се справим без 
МВФ”, обясни той.

През юли Украйна до-
говори заем за 15.2 млрд. 
USD, като първата част в 
размер на 1.9 млрд. USD 
беше отпусната веднага. 
Миналата седмица мисия 
на фонда препоръча отпус-
кането на следващия транш 
от 1 млрд. USD, но постави 
някои условия на правител-
ството.  

Среща на върха
Киев с пътна 
карта за безвизов 
режим

Киев и Европейски-
ят съюз съгласуваха 
пътна карта за безви-
зов режим за украин-
ските граждани, които 
правят кратки посе-
щения в страните от 
блока. Това стана ясно 
по време на срещата на 
върха между Украйна и 
ЕС вчера. Споразумени-
ето беше подписано от 
президента на страна-
та виктор янукович и 

▶

председателя на Евро-
пейската комисия Жозе 
Мануел Барозу.

Планът за действия 
подробно определя тех-
ническите условия, 
които Украйна трябва 
да изпълни, за да започне 
прилагането на безвизов 
режим за гражданите й. 

Киев се надява, че 
визите ще отпаднат 
преди Европейското 
първенство по фут-
бол през 2012 г. Самата 
Украйна отмени визи-
те за гражданите на 
ЕС през 2005 г., когато 
беше домакин на “Евро-
визия”.

▶

▶

раха, че нямат друг избор, 
освен да подкрепят Ирлан-
дия. “Всички сме заедно в 
една лодка и заедно ще 
намерим решение на кри-
зата”, каза финландският 
министър на външните 
работи Александър Стуб. 
По думите му Европа не 
може да остави някоя от 
страните си да се оправя 
сама.

Съседка
В същия дух британски-
ят финансов министър 
Джордж Озбърн обяви, че 
правителството в Лондон 
обмисля да предостави дву-
странен заем на Дъблин. 
Освен че като акционер в 
МВФ Великобритания ще 
участва с финансиране в 
общия спасителен пакет, 
страната обмисля и отпус-

кането на директен кредит 
на Ирландия. “Това отра-
зява факта, че ние не сме 
част от еврото и не искаме 
да бъдем част от еврото, но 
Ирландия е най-близката 
ни икономическа съседка”, 
обясни Озбърн. По думите 
му сумата ще бъде няколко 
милиарда паунда, но не ня-
колко десетки милиарда.

иглика Филипова
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Продажбата на “Булгартабак” започва 

Над 8% от капитала на дър-
жавното дружество “Булгар-
табак холдинг” АД смениха 
собственика си през фондо-
вата борса. Прехвърлените 
книжа съвпадат с дела на 
един от основните акцио-
нери - J.P.Morgan Clearing 
Corp. Борсови играчи комен-
тират, че е възможно имен-
но J.P.Morgan Clearing да е 
продавач на пакета. Според 
други обаче е съвсем нор-
мално преди приватизация 
интересът към компанията 
да е голям.

“Има активност по пози-
цията на “Булгартабак” и 
тя ще продължи да се по-
вишава”, обясни за в. “Па-
ри”  Александър Манолев, 
председател на СД на “Бул-
гартабак холдинг” АД. Той 
обаче добави, че няма как 
мениджмънтът на холдинга 
да знае кой е продавачът. 
“Съвсем нормално е преди 
приватизация да има серио-
зен интерес, каквито сигна-
ли идват и от Агенцията за 
приватизация (АП)”, твърди 
Александър Манолев. За го-
лям инвеститорски интерес 
спомена през миналата сед-
мица и икономическият ми-
нистър Трайчо Трайков.

Сделките
Малко преди затварянето 
на сесията вчера в общо пет 
сделки на регулирания пазар 
минаха 597 357 акции, като 
почти цялото количество - 
597 177, смени собственика 
си само в две сделки на цена 
24.75 лв. за акция. 

Минути преди края на 
търговията по позицията на 
“Булгартабак холдинг” АД 
минаха още 70 акции на це-
на 25.10 лв., което е и цена-
та на затваряне на книжата. 
Това означава повишение за 
капитализацията с 0.40% до 
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Прехвърлянето на 8.11% от капитала на холдинга през борсата е знак 
за интерес към бъдещата приватизация на държавния дял

акционери
Държавата държи 
пълния контрол 
От допълнителните 
материали към отчета на 
тютюневия холдинг за 
третото тримесечие на 
2010 г. става ясно, че най-
големият акционер е дър-
жавата. Чрез Министер-
ството на икономиката, 
енергетиката и туризма 

държавата е собственик 
на 5 881 380 акции, или 
79.83% от капитала на 
“Булгартабак”. Другият 
акционер, който има над 
5%, е J.P.Morgan Clearing 
Corp. Щатската компания 
е собственик на 597 337 
акции, които са 8.11% от 
капитала на българския 
тютюнев холдинг. 
Според книгата на 
акционерите на “Булгар-
табак” към 11 юни тази 

година сред останалите 
по-големи инвеститори 
в холдинга са естонска-
та Snedbank, която има 
3.19% от капитала, и 
кипърското Leo Overseas 
LTD, което е собственик 
на 1.42% от капитала 
на “Булгартабак”. Leo 
Overseas е сред основ-
ните акционери и в 
“Еврохолд България” 
АД, където има 6.18% от 
капитала.

История
12 години 
в опити за 
приватизация

Опитите за приватиза-
ция на държавния холдинг 
“Булгартабак” имат 12-
годишна история, която 
започва през 1998 г. с кабине-
та на Иван Костов и стъп-
ва вече в четвърто прави-
телство.

През 2000 г. започна пър-
вата процедура по продаж-
бата, а интерес проявяваха 
Philip Morris, British-American 
Tobacco, Gallaher, Altadis, 
Japan Tobacco и Credit Suisse 

▶

▶

First Boston. В крайна смет-
ка нито една от компа-
ниите не подаде оферта. 
През 2002 г. Агенцията за 
приватизация взе решение 
за продажба на пакет от 
капитала на дружеството 
на “Табако Кепитъл Парт-
нърс”, но поради сериозни 
разногласия по стратегия-
та за продажба процедура-
та беше прекратена. 

През 2003 “Бритиш Аме-
рикан Табако” подаде офер-
та за приватизацията на 
“София-БТ” и “Пловдив-БТ”, 
но процедурата отново се 
провали. Последните про-
цедури бяха прекратени 
предизборно през юни 2009 

▶

г. от Тройната коалиция.
Правителството на ГЕРБ 

отново обяви приватиза-
цията на “Булгартабак” за 
приоритет. 

След  месеци забавяне 
беше одобрен консултант 
по продажбата в лицето на 
“Ситигруп глобал маркетс 
лимитид”, който преди бро-
ени дни предаде на Агенци-
ята по приватизация мар-
кетинговите разработки и 
пазарната оценка на друже-
ството. 

В момента тече срок от 
20 работни дни, през който 
комисия трябва да разгледа 
предоставените докумен-
ти и да излезе с доклад.

▶

▶

▶

Интересът към холдинга ще 
продължи да се повишава
Има активност по пози-
цията на “Булгартабак” 
и тя ще продължи да се 
повишава. Съвсем нормал-
но е преди приватизация 
да има сериозен интерес, 
каквито сигнали идват и 
от Агенцията за привати-
зация (АП). Няма как да 
знаем кой продава. За мене 
по-интересното е, че някой 
купува. Възможно е мино-
ритарен акционер, разли-
чен от J.P.Morgan Clearing, 
да продава. Как ще се 
продаде холдингът, решава 
държавата чрез Агенцията 
за приватизация. Засега 
изразените намерения на 
държавата са да се продаде 
целият пакет.

 александър манолев, 
председател на СД на “Булгарта-
бак холдинг” АД

Няма как 
да знаем 

кой продава. За 
мене по-интерес-
ното е, че някой 
купува

пазар. Реално погледнато, 
няма компания в света, 
която да е повишила дела 
си след падане на даден 
монопол. 

Оценката на всяко дру-
жество е комплексна, но 
със сигурност добрите ре-
зултати, които постигаме, 
са фактори, които водят 
до позитивни очаквания 
и по-висок интерес към 
компанията. Ако продъл-
жаваме така, интересът 
към холдинга ще расте 
постоянно. Нашите цели 
са да продължим да опти-
мизираме разходите и да 
постигаме все по-добри 
резултати.

184.92 млн. лв. По време 
на вчерашната редовна се-
сия оборотът по позицията 
на “Булгартабак” достигна 
14.8 млн. лв., което е 88.7% 
от всички изхарчени пари 
на регулирания пазар.

Хипотезите
Интересен факт е, че прех-
върлените акции на сесията 
вчера съвпадат с дела на 
J.P.Morgan Clearing плюс 
още 90. Големият пакет от 
597 177, който смени соб-
ственика си в две сделки 
на цена 24.75 лв. за акция, е 
делът на щатския акционер 
без 160 ценни книжа. 

Дали J.P.Morgan Clearing 
е продавач, или някой акци-
онер е увеличил много дела 
си в държавния холдинг, ще 
трябва да се разбере от “Бул-
гартабак”. По закон всяка 
публична компания трябва да 
разкрива подобни сделки.

Двете сделки, в които ми-
наха акции, почти равни на 
дела на J.P.Morgan Clearing, 
може би означават, че имен-
но щатският акционер е 
продавач на книжата. Съ-
брани дяловете на Snedbank 
и Leo Overseas са далеч под 
прехвърления голям па-
кет от 597 177 акции, тъй 
като естонският и кипър-
ският акционер имат общо  
339 948 акции в “Булгар-
табак”. Именно големият 
пакет от 597 177 лота, който 
е прехвърлен в две сдел-
ки, навежда на мисълта, че 
именно J.P.Morgan Clearing 
е продавач, тъй като дори 
двамата следващи по голе-
мина инвеститори са далеч 
от броя изтъргувани книжа.

Друг вариант е продавач 
да е най-големият акцио-
нер - държавата, но малко 
преди да се приватизира 
мажоритарният пакет, то-

ва изглежда най-малкото 
нелогично. Съществува и 
вероятността много малки 
акционери да са се разде-
лили със акциите си, но 
фактът, че сделките за го-
лемия пакет са само две, 
изключва и тази възмож-
ност. Напълно възможно е 
J.P.Morgan Clearing да се е 
договорил с бъдещия купу-
вач на тютюневия холдинг, 
ако има информация кой е, 
и предварително да е про-
дал правата си.

Финални усилия
В края на миналата седмица 
икономическият министър 
Трайчо Трайков заяви, че е 
оптимист за продажбата на 
тютюневия холдинг. Минис-
търът добави, че има голям 
интерес от стратегически и 
от финансови инвеститори. 
Председателят на борда на 
директорите на “Булгартабак” 
също заяви, че засега изразе-
ните намерения на държавата 
са да се продаде целият й 
пакет, като направи уточнени-
ето, че преговорите и продаж-
бата се движат от АП.

Намеренията на прави-
телството, избраният кон-
султант, оптимистичните 
прогнози за резултатите на 
холдинга, силният инвес-
титорски интерес и започ-
налото вече прехвърляне на 
големи пакети на холдинга 
сякаш ще доведат най-после 
докрай приватизацията на 
държавния тютюнев хол-
динг. Сделката, по която се 
упражняваха няколко прави-
телства, ще стане факт през 
следващата година. Поне 
такива са последните наме-
рения, нагласи и прогнози.

атанас Христов

Резултатите на  
“Булгартабак” са най-
добри в последните 5 
години. За първи път от 
падането на монопола ние 
имаме повишение на па-
зарния дял на българския 

през следващата година се очаква приватизацията на "Булгартабак" най-после 
да приключи
▶

СнИмКА БОБИ ТОшЕВ

написаното не е препоръка за 
сделки с ценни книжа.



Магистрала „Тракия”  
пак започна да поскъпва
Основният строител на участъка от Ямбол до Карнобат „Холдинг 
Пътища” пръв заговори за вдигане на цената

  12    Компании и пазари 
pari.bg  Вторник 23 ноември 2010

Обещанията, дадени от 
правителството на ГЕРБ, 
че ще сложи край на ос-
къпяването на големите 
инфраструктурни про-
екти, изглежда, няма да 
се сбъднат. Последната 
отсечка на магистрала 
„Тракия” най-вероятно 
ще се оскъпи. Близо 48-
километровият участък 
ще струва повече от 174.7 
млн. лв. без ДДС. Това е 
сумата, с която сдружение 
„Тракия IV” с водещ парт-
ньор „Холдинг Пътища” 
спечели търга. Сега обаче 
изпълнителният дирек-
тор на консорциума Иван 
Иванов започна да говори 
за оскъпяване. Първо го 
направи пред в. „Труд”.

неподходящите 
почви
Причината според него е, 
че 20 километра от учас-
тъка включват мочурища 

и неподходящи почви, 
през които магистралата 
не може да мине. Така ще 
се наложи отсечката да се 
препроектира, което пък 
ще доведе до вдигане на 
цената. 

Въпреки че ден по-рано 
Иван Иванов беше катего-
ричен, че оскъпяване ще 
има, пред в. „Пари” той 
отговори уклончиво. По-
сочи, че очаква до месец 
анализ от проектантите 
как може да се реши про-
блемът. Иванов допълни, 
че са възникнали различ-
ни видове допълнителни 
работи, но не се ангажира 
с колко би се оскъпил 
проектът. 

Вчера пък от АПИ обяс-
ниха, че при тях не са 
постъпвали никакви кон-
кретни искания нито за ос-
къпяване, нито за препро-
ектиране. Любопитното 
е, че Иванов казва пред 

▶ Цени
Отсечки	 																																		Дължина	 Цена	на	километър

	 	 												(с	ДДС)

Стара Загора - Нова Загора  32 км  2.2 млн.  EUR/км

Нова Загора - Ямбол  36 км  1.9 млн. EUR/км

Ямбол - Карнобат 48 км  2.24 млн. EUR/км

 Въпреки обещанията магистрала "Тракия" може да поскъпне Снимка емилия коСтадиноВа▶

„Труд”, че там са напълно 
наясно със ситуацията и 
„до края на годината тряб-
ва да излязат с решение 
каква технология да се 
приложи за проблемния 
участък”. 

Това ще струва  
милиони
Единият от вариантите 
е „да се отнеме съответ-
ният пласт почва и да се 
замени с подходящ мате-
риал”, коментира още той. 
Но според заети в път-
ния бранш така проектът 
ще се оскъпи с милиони. 
„Ако трябва да се премах-
не единият слой от тези 20 
км, трябва да бъде напра-
вен изкоп от над 800 хил. 
куб. м”, коментира пред в. 
„Пари” Румен Йовчев от 
Българска браншова кама-
ра "Пътища". Според него 
така цената ще се покачи с 
най-малко 4 млн. лв.

Това е поредният про-
блем, с който консор-
циумът „Тракия IV” се 
сблъсква при строител-
ството на отсечката от 
Ямбол до Карнобат. Повод 
за спекулации стана обя-
вената несъстоятелност 
на „Мостстрой”, което 
е едно от дружествата в 
консорциума изпълнител. 
Регионалният министър 
Росен Плевнелиев дори 

се закани, че ако има заба-
вяне със строителството, 
ще развали договора със 
сдружението. 

Скромното начало
„Холдинг Пътища” спечели 
най-дългата отсечка от „Тра-
кия” с оферта от 174.7 млн. 
лв. без ДДС. Това означава, 
че километър от участъка ще 
струва близо 1.8 млн. EUR 
без ДДС. Самата отсечка е 
най-дълга и най-сложна. 

Другите две фирми „Ак-
тор” и „Трейс” също спе-
челиха с ниски оферти. 
От регионалното минис-
терство бяха предвидили 
пределна стойност на ки-
лометър от 3 млн. EUR, но 
всички кандидати дадоха 
по-ниски цени. Тогава 
експерти изразиха опасе-
ния, че няма как да не се 
стигне до оскъпяване.

Дарина Кахраманова

С колко ще 
се оскъпи 

проектът, зависи 
откъде ще се докара 
материалът, с който 
ще бъдат заменени 
неподходящите 
пластове. Няма 
да струва 100 или 
200 хил. лв., а ще 
струва милиони. 
Трябва да бъде 
направен изкоп от 
близо 800 хил. куб. 
м и след това да се 
направят насипи. 
Процедурата за 1 
куб. м е около 4 лв. 
Така най-малко 
оскъпяването ще е с 
около 3-4 млн. лв.

румен 
Йовчев,  

Българска 
браншова 

камара 
"Пътища"

Твърдост
Промени в 
позицията 

През пролетта, когато 
бяха отворени офертите 
за отсечката между 
нова Загора и ямбол, 
Плевнелиев изрази воля да 
сложи край на порочната 

▶

практика на анексиране 
и оскъпяване на 
договорите за пътища. 
„договорът за „тракия” 
е железен. не може да 
има никакво оскъпяване 
или забавяне на 
строителството”, заяви 
тогава той. няколко 
месеца по-късно той 
обясни: „Всеки договор 

за всеки обект на тази 
планета - и кокошкарник, 
и магистрала, може да 
бъде анексиран и това е 
нормално, винаги може 
да се случи нещо в хода 
на строителството, 
но държавата този 
път е в силна позиция и 
ще се бори здраво” (бтВ, 
25.08.2010 г.) 
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Брюксел отказа да се занимава  
със спора между Globul и Vivacom
Единствено Комиси-
ята за регулиране на 
съобщенията може да 
налага спазването на 
договорените огра-
ничения за бившия 
държавен телеком

Европейската комисия обя-
ви, че спорът между телеко-
муникационните компании 
Globul и Vivacom за достъ-
па до каналната мрежа на 
бившата БТК е вътрешен 
проблем на България, който 
трябва да бъде решен от 
държавния регулатор. Това 
става, след като представи-
тели на мобилния оператор 
се оплакаха пред представи-
тели на Брюксел за ограни-
ченията в достъпа и таксите 
до мрежата на БТК. От Ев-
рокомисията обясниха, че 
на Vivacom са били наложе-
ни редица задължения след 
пазарния анализ, изготвен 
от Комисията за регулиране 
на съобщенията през 2009 г. 
Джонатан Тод, говорител на 
еврокомисаря по цифрови-
те технологии Нели Крус, 

заяви за в. „Пари”, че кон-
тролът върху спазването на 
регулаторните изисквания 
е работа именно на Коми-
сията за регулиране на съ-
общенията. 

Среща
В петък представители 
на Globul проведоха раз-
говори с делегация на 
Европейската комисия 
за  актуални проблеми 
в телекомуникационния 
сектор в България по вре-
ме на официалната среща 
в София миналия чет-
въртък. Посещението на 
европейската делегация 
в България е свързано с 
подготовката на предсто-
ящия 16-и доклад на ЕК 
за развитието на общия 
европейски телекомуника-
ционен пазар. На срещата 
са били обсъдени теми, 
свързани с конкуренция-
та в сектора, развитието 
на броудбанд сегмента и 
необходимостта от въвеж-
дане на адекватни регула-
торни мерки по отноше-
ние на либерализацията 
на пазарите на фиксирани 

гласови услуги и широко-
лентов интернет.

монопол
Основното оплакване на мо-
билния оператор е свързано 
с монополното положение, 
което според тях заема БТК 
(сега Vivacom) на българ-
ския телекомуникационен 
пазар. „БТК продължава да 
бъде монополист на фик-
сирания пазар, а също така 
да затруднява достъпа на 
алтернативните оператори 
до своята инфраструктура 
поради високи цени, непро-
зрачни процедури и липса 
на ефективна регулация”, 
твърдят от Globul. Компа-
нията настоява за намаля-
ване на цените за достъп до 
инфраструктурата на опе-
ратора и за улесняване на 
процедурите в тази област. 
Това става седмица, след ка-
то Комисията за регулиране 
на съобщенията прие нови 
Общи правила за ползване 
на каналната мрежа на БТК, 
в които цените за достъп да 
инфраструктурата на ком-
панията бяха намалени с 
38%.

от Globul се опасяват, че високите цени за достъп до каналната мрежа на БТК 
спират развитието на широколентовия достъп в страната снимка bloomberg

▶

Subway стъпва в Румъния през България
От веригата очакват 
да постигнат 
максимума в 
развитието си на 
българския пазар към 
2012-2013 г. 

Веригата ресторанти за бър-
зо хранене Subway ще отво-
ри първото си заведение в 
Румъния в началото на след-
ващата година. Това съобщи 
Иван Тодоров, представител 
на веригата за България и 
Румъния. „Договорът за пре-
доставяне на франчайзинг 

правата ще бъде подписан 
през януари - февруари, като 
се надяваме до края на годи-
ната да открием в северната 
ни съседка поне 10 заведе-
ния”, каза той.

пазарът 
Кризата оказа положител-
но влияние върху бизнеса 
на веригите за бързо хра-
нене, смятат от Subway. 
По техни наблюдения хо-
рата, които предпочитат 
да се хранят в ресторант, 
са намалели за сметка на 
тези, които избират бър-

зото и по-евтино хранене. 
Това е тенденция, която е 
характерна не само за бъл-
гарския, но и за румънския 
пазар. „Веригите за бързо 
хранене са изключително 
популярни в Румъния. Па-
зарът там прилича на този 
в България и има добър по-
тенциал”, казва Тодоров.

максимум
Към момента Subway има 27 
франчайз договора в Бълга-
рия. От тях 20 са уникални, 
т.е. става въпрос за различни 
франчайзополучатели. Ос-

таналите седем са свързани 
с лица, които вече веднъж са 
купили права за откриване на 
Subway ресторант. „Целите 
ни за 2011 г. са да подпишем 
40 договора и да отворим 
поне 30 нови обекта”, казва 
Тодоров. Той уточнява, че то-
ва всъщност са били целите 
на компанията за 2015 г., т.е. 
те ще бъдат преизпълнени 
предсрочно. Според Тодоров 
максимумът, който може да 
бъде постигнат от Subway 
на българския пазар, ще бъде 
реализиран още към 2012-
2013 г.   

препятствия
От Globul напомниха, че 
според 15-ия доклад на ЕК 
България продължава да е на 
едно от последните места в 
ЕС по проникване на широ-
колентов достъп - едва 13% 
в сравнение със средното 
за Европа ниво от 24.8%, а 
ползването на конвергентни 

телекомуникационни услуги 
в страната е 1.16% при 16% 
в другите страни членки на 
ЕС. Операторът счита, че 
основните препятствия пред 
развитието на броудбанд сег-
мента и разпространението 
на пакетните услуги в Бълга-
рия са липсата на ефективни 
регулаторни мерки, тенден-

цията към толериране на 
историческия оператор и 
нелогичната свръхрегулация 
на пазара за мобилни услуги 
при отсъствието на доста-
тъчно мерки по отношение 
на пазарите на фиксирани 
гласови услуги и широко-
лентов интернет.

пламен Димитров

СИБАНК продава хотел, собственост на длъжник
Банката е обявила 
търг, а първоначалната 
цена е 16.5 млн. лв.

СИБАНК продава хотелски 
комплекс „Студенец” в Пам-
порово. Комплексът е соб-
ственост на фирма „Студенец 
2001” АД, която се е занима-
вала с покупка, строителство 
и обзавеждане на недвижими 
имоти. Първоначалната це-
на, която е обявена от бан-
ката, е 16.562 млн. лв. От  
СИБАНК отказаха коментар 
по темата. 

Застроената площ на хотел-
ския комплекс е близо 11 хил. 
кв. м. Хотелът се продава 
заедно със земята, на която 
е построен, но без седем от 
апартаментите в него. 

имам план,  
нямам пари
Фирма „Студенец 2001” АД 
е подала искане за несъстоя-

телност в средата на 2009 г. 
Причината е невъзможност за 
изплащане на банков кредит, 
който е предоставен от СИ-
БАНК, както и задължения 
към други заемодатели. Спо-
ред съдебната експертиза дру-
жеството е в несъстоятелност 
от 31 декември 2007 г. Във фи-
нансовия отчет на фирмата, 
който е публикуван в Търгов-
ския регистър, е записано, че 
ръководството на „Студенец 
2001” ще търси купувачи на 
хотелския комплекс и проучва 
оферти. Посочено е, че ако се 
намерят купувачи, фирмата 
ще може да плати кредитите 
си и ще преструктурира дей-
ността си към нови проекти, 
свързани с недвижимите имо-
ти. От „Студенец 2001” не 
коментираха подробности по 
търсенето на купувачи, как-
то и около отношенията със  
СИБАНК. Според представи-
тел на фирмата тази информа-
ция не е важна. А източници 

на вестника коментираха, 
че това най-вероятно е по-
редната история с фалшива 
неплатежоспособност с цел 
неплащане на банков заем. 
Синдикът по делото Николай 
Митов също не коментира, 
като обясни, че това е конфи-
денциална информация.

задължения
В края на 2009 г. „Студе-
нец 2001” има задължения 
в размер на 42.956 млн. лв., 
като 12.709 млн. лв. от тях са 
банкови заеми. Заемите към 
свързани лица и търговските 
заеми са в размер съответно 
на 2.234 млн. лв. и 9.413 
млн. лв.

Към края на миналата го-
дина приходите от продажби, 
които реализира фирмата, са 
в размер на 42 хил. лв. Година 
по-рано те са били с 84.2% 
повече, или 267 хил. лв. През 
2009 г. финансовият отчет 
на „Студенец 2001” показва, 

че дружеството е на загуба 
с 2.092 млн. лв., година по-
рано загубата е била в размер 
на 358 хил. лв.

Кредитори с проблеми
Банките, както и лизингови-
те компании имат сериозни 
проблеми с несъстоятелност-
та на фирмите. Публично 
изказани бяха и съмнения, че 
фалитът, който беше обявен 
от „Мостстрой”, също е с цел 
да не се платят задължения 
по натрупани кредити. 

Кризата допълнително 
утежни положението, защото 
необслужваните заеми дос-
тигнаха близо 11% от всички 
отпуснати. Сега на сайта на 
Камарата на частните съдеб-
ни изпълнители са публику-
вани продажби на 23 хотела. 
От началото на годината има 
и бум на продажби на зе-
меделски земи чрез частен 
съдебен изпълнител, на пре-
ден план са и другите видове 

бизнес активи. Източници 
на вестника коментираха, 
че когато става въпрос за 
необслужвани ипотеки, в по-
вечето случаи не се стига до 
частен съдебен изпълнител, 
защото жилищата се прода-
ват на „свои” хора. 

Лоши практики,  
добра воля
Пропуски в Търговския закон 
дават възможност фирмите 
да обявяват неплатежоспо-
собност със задна дата, за 
да не плащат банковите си 
заеми. Заради това депутатът 

от ГЕРБ Емил Радев заедно с 
група народни представители 
внесоха предложения за про-
мени на Търговския закон, 
според които всяка фирма, 
която подаде иск за несъстоя-
телност в съда, ще бъде впис-
вана в Търговския регистър. 
Целта е кредиторите навреме 
да получават информация и 
да могат да реагират, защо-
то сега делата се гледат при 
закрити врата. Според Емил 
Радев банките прекалено къс-
но разбират за процедурите и 
заемите, които са дали, стават 
несъбираеми.  

Към момента Subway има 27 франчайз договора в 
България
▶

Акционери
акционерите в „студе-

нец 2001” са Георги Попов,
стефан Пепелярски, 

Димитрий Подколзин, 
антон королев, Вадим 
Пятов, игор Гиленко. Те 
притежават по равен 

▶

▶

брой акции - 16.7% първият 
и по 16.66% останалите 
петима.

Всички имат участия 
и в други фирми, сред 
които „нове Холдинг”, 
„Персенк 2005”, „Юнайтед 
индъстриал технолоджис”, 
„Болгар капитал тур” и др.

▶



Инвестбанк също  
увеличи капитала си
Трезорът трансформира 9.6 млн. лв. 
дълг към акционерите си в капитал
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Инвестбанк стана поредна-
та банка у нас, която увели-
чава капитала си. Финан-
совата институция вдигна 
капитала си с близо 10 млн. 
лв. Преди нея по пътя на 
увеличение в капитала ми-
наха УниКредит Булбанк, 
СИБАНК, МКБ Юнион-
банк и Пиреос банк.

На извънредно общо съ-
брание в петък акционе-
рите на дружеството са 
гласували да увеличат ка-
питала на компанията с 
9.599 млн. лв. “Събранието 
мина успешно и решенията 
бяха одобрени”, коментира 
за в. “Пари” мажоритарни-
ят собственик на банката 
Петя Славова. По думите й 
увеличението на капитала е 
правилна стъпка в подкре-
па на банката, която й дава 
възможност за по-силно 
присъствие на кредитния 
пазар. 

Решението за свикване на 
извънредно общо събрание 
е гласувано на управителен 
съвет на банката в началото 
на октомври, показва справ-
ка в Търговския регистър. 
Само месец по-късно то 
вече се състоя и одобри 
предложенията към него. 

Акционерите ще 
променят и устава
Собственикът на “Петрол” 
АД заедно с другите акци-
онери ще решават днес за 
увеличение с 200 млн. лв. 
на капитала на “Нафтекс 
Петрол” ЕООД. “Нафтекс” 
е 100% дъщерно на пуб-
личното дружество, като в 
същото време е акционер, 
който ще гласува на общото 
събрание с най-много ак-
ции. Според съобщението 
на борсата на днешното 
събрание ще могат да гласу-
ват притежатели на акции, 
които са купени най-късно 
на 5 ноември. Към тази дата 
“Нафтекс” е собственик на 
49.9947%.

решение
Акционерите ще решават 
“Петрол” АД да увеличи 
капитала на дъщерното 
си дружество “Нафтекс 
Петрол” ЕООД чрез не-
парична вноска на част 
от вземане на компанията 
майка. Апортът ще е за 200 
млн. лв. главница и лихви 
по предоставени заеми от 
“Петрол” АД на “Нафтекс 
Петрол” ЕООД.

Въпросните 200 млн. лв. 
номинал са част от вземане 

Собственикът на публичното “Петрол” решава 
за увеличение с 200 млн. лв. на капитала си

дружеството отмениха и ре-
шение на ОСА от предната 
година за придобиване на 
публичен статут и листване 
на борсата. Инвестбанк все 
още има одобрен проспект 
от Комисията за финансов 
надзор за листване на акции 
на борсата. След настъпва-
нето на финансовата криза 
и срива на капиталовия 
пазар обаче ръководството 
на банката се отказа от 
тази стъпка. “Листването 
ни на БФБ не стои на дне-
вен ред”, категорична беше 
Славова отново. По думите 
й най-вероятно ще дойде 
време и това да се случи, но 
след като цените на акции-
те се стабилизират.

резултат
За деветмесечието на 2010 г. 
Инвестбанк отчита печалба 
от 477 хил. лв. спрямо 5.66 
млн. лв. за същия период на 
2009 г. Спадът в печалбата 
се дължи на увеличените 
обезценки, достигнали 9.16 
млн. лв. за периода (януари 
- септември) 2010 г. спрямо 
5.92 млн. лв. за първите 
девет месеца на миналата 
година.

мирослав иванов

Новият капитал на банката 
вече е в размер на 89.599 
млн. лв. 

механизъм
За разлика от повечето бан-
ки, които за увеличение на 
капитала през тази година 
използваха капитализация 
на печалбата си или запис 
на нови акции срещу пари, 
Инвестбанк са се спрели 
на друг подход. Записани-
ят капитал представлява 
трансформация на подчи-
нен срочен дълг към акции. 
Според материалите към 
провелото се общо събра-
ние от всичките близо 10 
млн. лв. “Феста холдинг” 
записва 5.9 млн. акции сре-
щу отпуснатия си кредит и 
натрупаните по него лихви 
общо на стойност 5.9 млн. 
лв. към банката. Петя Сла-
вова пък записва 3.7 млн. 
акции също срещу отпуснат 
кредит и натрупалите се 
лихви по него. 

Точно преди година бан-
ката направи отново уве-
личение на капитала с 10 
млн. лв. Тогава обаче той 
е записан срещу парични 
вноски. На общото събра-
ние тогава инвеститорите в 

за общо 307.5 млн. лв., се 
казва в доклада на управи-
телния съвет на “Петрол” 
АД към акционерите. Уве-
личението на капитала на 
“Нафтекс Петрол” пред-
ставлява класическа замяна 
на дълг срещу собственост. 
Според мениджмънта на 
компанията майка стъпката 
има за цел да подобри капи-
таловата структура на дъ-

щерното дружество, което 
ще доведе до подобряване 
на финансовото му състоя-
ние и ще увеличи неговата 
кредитоспособност.

Заради реализираните 
загуби през последните го-
дини, които са предимно 
сделки с петролни фючър-
си, “Нафтекс Петрол” вече 
е с отрицателна стойност на 
нетните активи, като в съ-

щото време се е увеличила 
и задлъжнялостта по лих-
вени заеми, предоставени 
от “Петрол” АД.

След увеличението на ка-
питала ще се увеличи рен-
табилността на “Нафтекс 
Петрол”, се казва в стано-
вището на УС на “Петрол” 
АД. Дъщерното дружество 
ще стане по-привлекателно 
за кредитиране, а разходите 

за лихви по получени заеми 
от компанията майка ще 
намалеят с 10-12 млн. лв. 
на година.

прехвърляне на акции
На 14 октомври “Нафтекс 
Петрол” ЕООД стана най-
големият акционер в пуб-
личното “Петрол” АД. В 
средата на миналия месец 
основните собственици 

петя Славова▶

на публичното дружество 
са прехвърлили помежду 
си 8.9 млн. лв. акции, или 
8.1758% от капитала. Про-
давач на дела беше “Пе-
трол холдинг” АД, който 
вече има 47.3%. От своя 
страна “Нафтекс Петрол” 
ЕООД, увеличи дела си 
до 49.9947% и ще гласува 
с този дял на общото съ-
брание за увеличение на 
капитала му.

Въпросните 8.9 млн. ак-
ции бяха прехвърлени още 
веднъж на 8 ноември 2010 г. 
Те бяха купени от председа-
теля на надзорния съвет на 
“Петрол” АД Митко Събев. 
Продавач на въпросния дял 
е “Нафтекс Петрол” ЕО-
ОД. Въпреки тази сделка 
Митко Събев няма да може 
да използва акциите си в 
днешното общо събрание, 
тъй като ги е купил 3 дни 
след последната дата, която 
дава право на глас. Той ще 
може да ги използва, ако 
днес не се събере кворум и 
събранието се отложи за 9 
декември.

Вчера книжата на “Пе-
трол” АД се понижиха с 
2.40% до 4.099 лв. за акция. 
По позицията на компания-
та бяха сключени 5 сделки 
за 2092 книжа.

Един от най-големите дистрибутори на горива в България ще превърне в собственост част от задължени-
ята на дъщерното си дружество “нафтекс петрол”
▶

Снимки БоБи ТошеВ



Британският произ-
водител на самолетни 
двигатели ще достави 
оборудване на китай-
ската авиокомпания 
Air China
Вторият по големина про-
изводител на самолетни 
двигатели в света Rolls-
Royce ще достави оборуд-
ване на китайската авио-
компания Air China на 
стойност 1.8 млрд. USD. 
Британската компания съ-
общи вчера, че е получила 
поръчка за двигатели за 
общо 20 нови самолета. 

Силно присъствие
С това само за последните 
две седмици поръчките на 
Rolls-Royce за Китай дос-
тигнаха 3 млрд. USD. По-
рано този месец компани-
ята обяви, че е подписала 
договор с China Eastern 
Airlines на стойност 1.2 
млрд. USD. Съобщението 
съвпадна с посещението 
на британския министър-
председател Дейвид Каме-
рън в Пекин. Британската 
компания има силно при-
съствие в Китай, където 
доставя повече от полови-
ната двигатели за големи 
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Rolls-Royce подписа договор за 1.8 млрд. USD

Над 100 млрд. USD не достигат на 
банките в САЩ да изпълнят Базел III
По-високите 
капиталови 
изисквания може 
да ограничат 
или да оскъпят 
кредитирането
Заради въвеждането на но-
вите банкови изисквания 
по Базел III най-големите 
35 трезора в САЩ ще имат 
нужда от 100-150 млрд. 
USD допълнителен собст-
вен капитал. Около 90% от 
недостига е концентриран 
в шестте водещи банки, 
съобщи Financial Times, 
като цитира проучване на 
Barclays Capital.

предпоставки
Изследването се базира 
на предположението, че 
собственият капитал на 
трезорите трябва да пред-
ставлява 8% от рисково 
претеглените им активи. 
Това ниво на адекватност 
на първичния капитал е 
един пункт над минимума 
от 7%, който Базелският 
комитет по банков над-
зор определи като задъл-
жителен през септември. 
Освен по-високия праг 
критериите въвеждат и 
нова дефиниция какво се 
включва в капитала.

Варианти  
за попълване
Няколко са начините, по 
които банките имат въз-
можност да изпълнят из-
искванията. Единият е да 
заделят част от печалбите 

си или да издадат нови 
акции. Друг вариант е да 
намалят рисково претегле-
ните си активи чрез про-
дажба или ограничаване 
на определени дейности. 

Основните притесне-
ния са свързани с това, че 
евентуалното рязко сви-
ване на активите може да 
доведе до спад в креди-
тирането или да увеличи 
лихвените разходи на кре-
дитополучателите. „Тези 
дефицити спокойно може 
да се попълнят. По-труд-
ният въпрос е какъв ефект 
ще имат новите правила 
върху цената и наличност-
та на кредитите и върху 
рентабилността на бан-
ките”, казва анализатор от 
Barclays Capital. Според 
него при намаляване на 
рисковите активи със 125 
млрд. USD трезорите в 
САЩ може да редуцират 
недостига си на капитал с 
10 млрд. USD.

Трудно  
за прогнозиране
Анализаторите смятат, че 
е трудно да се прогнозира 

влиянието на реформите 
върху банковата система в 
САЩ. Това е така, тъй като 
трезорите в страната тряб-
ва да приложат не само 
изискванията по Базел III, 
но и по Базел II, които бан-
ките в Европа спазват от 
години. Според подразде-
лението на Credit Agricole 
CLSA 14-те най-големи 
финансови институции в 
САЩ ще имат нужда от 41 
млрд. USD, за да постигнат 
адекватност на първичния 
капитал от 8%, ако ед-
новременно приложат и 
двата стандарта.

Ликвидност
Водещите 35 банки в 
САЩ ще трябва да си 
осигурят и допълнително 
500 млрд. USD в брой и 
ликвидни активи, за да 
изпълнят новите изисква-
ния за ликвидност, които 
ще влязат в сила от 2015 
г., изчисляват от Barclays 
Capital. Тази сума обаче 
не е разпределена равно-
мерно между трезорите, 
като само две трети от 
финансовите институции 
имат някакъв недостиг по 
този показател. 

Поръчка
Договорът с 
китайците 
включва и 
сервиз

Новият договор пред-
вижда Rolls-Royce да дос-
тави двигатели Trent 
XWB за 10 самолета Airbus 
A350 XWB, както и мото-
ри Trent 700 за десет 
самолета Airbus A330. 

Сделката включва и 

▶

▶

дългосрочно споразуме-
ние за сервиз на оборуд-
ването. 

Двигателите Trent XWB 
са единствените, които 
се използват за Airbus 
A350 XWB, което авто-
матично изключва други 
варианти за доставчици. 

Поръчките за Trent 700, 
които компанията е 
получила от юли насам, 
са на стойност над 4.5 
млрд. USD, казаха от 
Rolls-Royce.

▶

▶

самолети за гражданската 
авиация. 

под лупа
Двете сделки се сключват 
в момент, когато двига-
телите на компанията са 
подложени на стриктна 
проверка. В началото на 
ноември самолет на ав-

стралийския превозвач 
Qantas се приземи аварий-
но, след като един от дви-
гателите на Rolls-Royce се 
запали малко след излита-
нето от Сингапур. В резул-
тат Qantas спря полетите с 
шест от самолетите си 
A380, които имат същите 
двигатели. Подобна стъп-

ка беше предприета и от 
сингапурската Singapore 
Airlines, която има такива 
самолети. Само ден по-
късно втори пътнически 
самолет на австралийска-
та авиокомпания, този път 
Boeing 747, но със същия 
двигател, отмени полета 
си заради запалване. 

 Шестте най-големи банки в СаЩ начело с Bank of America трябва да си осигу-
рят около 90% от капитала, който не достига на трезорите в страната според 
правилата на Базел III СНимки BloomBeRg

▶

Британската компания Rolls-Royce доставя 56% от двигателите за големи 
самолети за гражданската авиация в Китай
▶

500
▶ млрд. USD трябва да си 
осигурят водещите 35 
банки в САЩ за покриване 
на изискванията за лик-
видност

8 
▶ процента 
съотношение между 
собствения капитал и 
рисково претеглените 
активи е базата, на 
която е направено 
изчислението
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   8,385.00     8,355.00  
Калай LME USD/т   25,390.00     25,350.00  
Олово LME USD/т   2,305.00     2,330.00  
Цинк LME USD/т   2,142.50     2,163.00  
Алуминий LME USD/т   2,262.00     2,285.00  
Никел LME USD/т   21,495.00     21,525.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,230.00     2,200.00   

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1343,6 1344,6
Сребро LME USD/тр.у. 26,57 26,59
Платина LME USD/тр.у. 1647 1657
Паладий LME USD/тр.у. 694 700
Родий LME USD/тр.у. 2,300.00 2,500.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Ноември	 Декември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,15 -
Брент ICE USD/б 84,9 -
Газьол ICE USD/т 718,25 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,03 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,29 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 237,05
Царевица Yellow CBT USD/т 213,27
Ечемик Feed ASX USD/т 186,58
Памук No.2 NYBOT USD/т 2714,95
Какао  NYBOT USD/т 2,930.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4584,44
Соя No.2 ICE USD/т 456,28
Захар White NYSE LIFFE USD/т 702,80

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

19.11.2010	г.

157,87 157,10 156,33 155,95 154,02 154,02   
11,88 11,82 11,76 11,73 11,59 11,59   
83,86 83,46 83,05 82,64 81,42 81,42   
101,68 101,19 100,69 100,20 98,72 98,72   
780,18 776,40 772,61 768,82 757,46 757,46   
179,61 178,76 177,90 177,05 171,06 171,06   
81,44 81,05 80,66 80,27 78,31 78,31   
160,50 159,73 158,96 158,19 154,33 154,33   
319,29 317,77 316,25 314,73 304,09 304,09   
205,17 204,19 203,22 202,24 195,40 195,40   
245,54 244,37 243,20 242,03 233,85 233,85   
86,36 85,95 85,54 85,13 82,25 82,25   
239,79 238,65 237,50 236,36 228,37 228,37   

до	15.00	ч.	на	18.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference

ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,41552 0,00875

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,33972 0,00320

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,41062 0,00929

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,44823 0,01086

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,15785 0,00359

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,92315 0,01090

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62313 -0,00024

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,28779 0,00080

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,84796 0,00338

ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64444 -0,00025

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,16133 0,02977

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,60418 0,00827

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,15431 -0,00099

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71609 0,00180

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26808 0,00356

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75741 0,00000

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,16707 0,00436

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,62011 0,03542

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,38312 -0,00204

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10693 -0,00308

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,25446 -0,01354

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97161 0,00064

НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,55130 0,00074

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,61145 0,00549

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08388 0,00199

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10380 0,00155

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,78362 0,00631

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,91901 0,03359

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,43316 0,00283

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04803 0,00362

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1931,78000 -5,78000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 23.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 23.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	22.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0335	лв. 1.0181	лв.	 1.0284	лв.		 	1,90	% 2,92	%

Сентинел	-	Рапид 	1,1868	лв. 	1,1868	лв. 3,59	% 4,06	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	19	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	22/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,235433 € 1,260142 € 1,229256
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,921124 € 0,939546 € 0,916518

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,877123 € 0,894665 € 0,872737

Цените са валидни за поръчки, подадени на 17/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	23/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,146256 лв. 1,146256 лв. 1,146256 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 23/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Смесен - балансиран 4.6255 4.6486 4.8105 4.6255  4.5330   -10.17% 15.65% -14.00% -23.79% 21.01.2008
фонд в акции 7.0907 7.1262 7.3743 7.0907  6.9489   0.10% 14.40% -2.30% -11.43% 23.01.2008
фонд в акции 10.1671 10.3196 10.5738 0.0000  0.0000   1.07% 0.10% 1.26% 1.43% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0898    2.0898    -16.15% 28.84% -21.38% -57.30% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4772    2.4772    -16.72% 25.40% -21.32% -50.86% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4052  11.3995  11.3824 11.3938 11.3938 11.3995 6.12% 0.12% 6.95% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7063  10.6530  10.5465 10.5997  0.0000 -0.53% 3.47% -1.31% 3.06% 06.10.2008
фонд в акции 9.7949  9.7462  9.6000 9.6487  0.0000 -5.20% 8.36% -6.86% -1.22% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.1163    12.9864    -3.24% 5.72% -5.23% 5.43% 14.12.2005
фонд в акции 7.5777    7.5027    -10.43% 10.46% -15.46% -5.39% 01.03.2006
фонд в акции 4.2781    4.2357    -27.64% 12.78% -28.24% -17.70% 21.06.2006
фонд в акции 7.7325    7.5073    -5.21% 11.99% -1.84% -9.73% 05.02.2008
фонд в акции 11.2409    10.9135    6.35% 12.86% 8.62% 3.17% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1871    12.1871    7.43% 0.17% 8.46% 8.40% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5399    82.2510  82.5399  -0.47% 1.36% -2.87% -4.37% 20.11.2006
фонд в акции 47.4855    47.2481  47.4855  -8.50% 2.49% -11.69% -13.15% 20.11.2006
фонд в акции 63.8019    63.4829  63.8019  -7.45% 4.96% -7.46% -11.58% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.8920    95.4494    -6.32% 3.37% -8.04% -1.02% 04.01.2007
Смесен - балансиран 78.5798    77.4098    -5.83% 2.48% -7.28% -7.24% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32196    1.31932    5.76% 0.75% 6.56% 5.74% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07846    1.07200    -0.08% 4.07% -1.43% 1.47% 01.12.2005
фонд в акции 0.73873    0.72776    -5.49% 8.00% -8.38% -6.39% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74241    0.73797    1.15% 2.54% 1.86% -10.49% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05454    1.05139    2.80% 0.48% 3.67% 3.36% 07.05.2009

Смесен - балансиран 97.5273    96.5569    -5.54% 6.30% -9.00% -0.60% 07.12.2005
Смесен - балансиран 102.3720    101.3534    -7.17% 5.36% -10.67% 0.39% 06.03.2006
фонд в акции 82.0633    80.8415    -9.41% 8.99% -13.86% -2.37% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.8045    123.8045    7.77% 0.45% 8.32% 7.21% 31.10.2007
Смесен - консервативен 93.9795    93.6039    4.10% 2.40% 2.28% -2.23% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.5153  107.4079  107.0857  107.4079  4.87% 0.64% 5.38% 5.25% 01.07.2009
фонд в акции 101.0040  100.0040  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
            
Смесен - балансиран 4.7492     4.7208     -3.42% 7.68% -5.44%*** 4.71% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8947  0.8902  0.8880   0.8836     -15.93% 13.21% -19.47%*** -7.88% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.1289     17.0095     -8.55% 6.87% -10.63% 9.18% 28.09.2004
фонд в акции 10.4927    10.3469     -14.02% 8.96% -17.11% 0.85% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1321     1.1154     -12.62% 11.39% 13.78% 0.93% 10.05.2004
фонд в акции 0.7590     0.7478    8.79% 16.55% 8.33% -6.80% 04.10.2006
фонд в акции 1.0418     1.0264    18.81% 10.42% 17.18% 0.87% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.1512  130.9552  130.6938    3.76% 3.21% 4.56% 6.05% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.0597  14.0597  13.9205    -6.57% 8.18% -8.43% 1.67% 17.12.2004
фонд в акции 0.7308  0.7237  0.7165    -2.46% 15.21% -6.28% -7.06% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 800.4302    794.4419    2.63% 3.39% 1.76% -7.94% 09.05.2008
фонд в акции 718.8743    713.4962    1.39% 3.88% 0.53% -11.14% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4811    11.4811    5.63% 1.15% 5.87% 2.91% 30.01.2006
Смесен - балансиран 120.4640    120.4640    0.37% 5.06% -1.10% 2.20% 30.01.2005
фонд в акции 6.7585    6.7585    -4.05% 9.95% -7.20% -7.82% 30.01.2006
фонд в акции 10.1798    10.1798    1.10% 2.33% 1.43% 0.99% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5234  0.5208  0.5182    -0.57% 7.62% -2.05% -19.51% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7408  0.7382  0.7356    -0.76% 3.28% -1.05% -9.60% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0025  1.0010  0.9995    3.95% 1.06% 4.53% 0.03% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2760  1.2741  1.2722   5.35% 0.20% 6.15% 5.31% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2978  1.2939  1.2900   5.88% 0.83% 6.63% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8600  0.8566  0.8532   -1.09% 2.91% -2.19% -3.25% 16.03.2006
фонд в акции 0.6237  0.6206  0.6175   -7.57% 5.20% -9.89% -9.69% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7135  0.7107  0.7079   -6.51% 4.06% -7.47% -11.59% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0407  1.0407  1.0407   N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1868    1.1868   3.59% 0.12% 4.06% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0335    до 90 дни  над 90 дни   1.90% 3.31% 2.92% 0.45% 12.09.2005
     1.0181  1.0284      
             
Смесен - балансиран 7.6332    7.6332   -7.07% 9.85% -6.94% -5.55% 01.03.2006
фонд в акции 6.5644    6.5644   -6.36% 9.25% -8.34% -8.51% 01.03.2006
фонд в акции 2.9324    2.9324   4.56% 14.52% 4.67% -28.64% 05.04.2007
фонд в акции 10.4752    10.4752   0.44% 1.91% 1.45% 2.42% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7773 0.7735 0.7715 0.7715 0.7715 0.7696  0.7505 5.54% 11.77% 5.66% -5.75% 22.05.2006
фонд в акции 0.4371 0.4349 0.7715 0.4306 0.4306 0.4328  0.4220 4.77% 15.01% N/A -21.07% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 108.6307                                                107.2962                                                                                       106.4955   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010 
            
фонд в облигаци 323.7712    322.8014    3.59% 0.45% 4.20% 7.02% 17.11.2003
 13.5151    13.2488    2.66% 2.56% 2.81% 6.01% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2234    11.8639    -0.40% 5.52% -1.06% 3.76% 27.12.2005
фонд в акции 8.5511    8.2996    -2.78% 11.40% -4.65% -3.37% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9303    20.9303    3.21% 4.27% 3.26% 1.47% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5827    6.5498    -2.73% 4.95% -4.01% -11.35% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9933    7.9533    -1.83% 4.94% -2.37% -6.25% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8090    11.7796    8.60% 2.95% 9.06% 5.23% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1866    1.1629    -3.01% 5.08% -3.87% 4.18% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0499    1.0394    -0.33% 3.97% 0.47% 2.01% 10.06.2008

N/A 13.4952 12.2054 8.5385
324.4178 N/A 12.1635 8.5092
326.0342 13.3820 N/A 8.4672
326.0342 13.3820 12.1035 N/A

Piraeus	Funds Цени за дата 19.11.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,7913 6,5436

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,5924 0,5708

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4099 2,3624

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,5988 9,2261

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,2248 9,9248

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3776 10,1732

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Цената на 
златото 
отчете 

понижение и по 
време на вчерашната 
сесия в Лондон 
достигна 1355 
USD/тр.у. Причината 
за ръста е доларът, 
който поскъпна за 
пореден път спрямо 
еврото

 По време 
на бор-
совата 

сесия в понедел-
ник измерителят 
добави 93 пункта 
към стойността 
си. Решението 
на Ирландия да 
приеме финансова 
помощ се отрази на 
индексите в Азия

индекс на деня

0.93
▶ процента се повиши 
японският индекс  
Nikkei 225 и достигна 
10 115 пункта

Стока на деня

1.30
▶ процента спечели 
нерафинираната захар на 
борсата в Ню Йорк и стигна 
584 USD/т

Цената на застраховките против фалит при 
развитите и развиващите се държави се изравнява
Застраховката против 
фалит (CDS) на западно-
европейските държавни 
облигации започва да 
се изравнява с тази на 
развиващите се пазари. 
Това показват данните на 
двата индекса, измерващи 
цената на риска при раз-
виващите се и развитите 
пазари.

По данни на Bloomberg 
индексът Markit iTraxx 
SovX Western Europe 
Index и iTraxx SovX 
CEEMEA Index са по-
стигнали най-малката си 
разлика, откакто са въве-
дени - 18.25 пункта. За 
сравнение през февруари 
тази разлика достигаше 
160 пункта. Първият из-
мерител следи стойността 
на CDS при 15 западноев-
ропейски държави, сред 
които са Германия и Ир-
ландия. Вторият индекс 
наблюдава държавите 
от Централна и Източна 
Европа, Близкия изток и 
Африка (CEEMEA). Него-

вата стойност се е пони-
жила с 6.5% от началото 
на годината до 203 пункта 
в момента. Това означава, 
че на инвеститорите им 
струва 203 хил. USD на 
година, за да застраховат 
петгодишни облигации на 
стойност 10 млн. USD.
В рамките на 20 дни 

цената на застраховката 
против фалит на държави 
като Гърция и Франция 
е скочила с 14%, след 
като Ирландия се изправи 
пред необходимостта да 
поиска финансова помощ, 
за да спаси финансовата 
си система и да предо-
тврати разпространение-
то на “заразата” в цялата 
еврозона. 

Според анализаторите 
на най-голямата евро-
пейска банка - френската 
BNP Paribas SA, шансът 
индексите да постигнат 
паритет е изключително 
голям. Те посочват, че 
това може да стане факт 
заради по-добрите ико-
номически перспективи 
пред развиващите се дър-
жави. Оттам добавят, че 
дългът на някои държави 
от CEEMEA, като Турция 
и Русия, е в по-добро със-
тояние например от този 
на Испания, Португалия, 
Гърция или Ирландия.
Оценените като “junk” 

В рамките на 
20 дни цената 

на застраховката 
против фалит 
на държави като 
Гърция и Франция 
е скочила с 14%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

 Търсенето на нешлифовани диаманти продължава да бъде високо, това обявиха от De Beers в свой доклад. 
по техни данни цената на необработените диаманти ще скочи с поне още 5% до края на годината
▶

Негативната оценка 
на S&P обезцени 
новозеландския долар
Слабият икономически 
календар вчера доведе 
до високата волатилност 
в кросовете на по-слабо 
търгувания новозеландски 
долар. В края на сесия-
та валутата регистрира 
спад спрямо голяма част 
от основните си кон-
куренти. Една от трите 
водещи кредитни агенции 
- Standard&Poor’s - по-
нижи перспективата си 
върху дълга на страната в 
чуждестранна валута от 
“стабилна” на “негативна”.  

Въпреки че към момента 
оценката на този показател 
се запазва непроменена, 
самото му поставяне под 
наблюдение подсказва, че е 
възможно негативното му 
ревизиране. Това ще се слу-
чи, ако правителството не 
подобри гъвкавостта си по 
отношение на фискалната 
си политика и не увеличи 
спестяванията си. 

С възможна промяна в 
кредитния рейтинг бяха 
свързани и движенията при 
еврото малко след отваря-
нето на европейските фон-

дови пазари. Според аген-
ция Moody’s вероятността 
за понижение в оценката на 
Ирландия с няколко нива е 
висока. Това е така заради 
отпуснатите средства от 
Международния валу-
тен фонд и Европейския 
съюз, които ще увеличат 
сериозно правителствения 
дълг. Последващият спад 
на единната валута беше 
първият й за последните 4 
сесии, а скоростта, с която 
той стана факт, говори, че 
пазарните участници са 
особено чувствителни към 
новините за финансовото 
състояние на държавите от 
региона. 

На послед-
ната бор-
сова сесия 

захарта поскъпна 
с 5 USD заради 
силното търсене. 
Дефицитът при 
предлагането се 
задълбочава и това 
е основният фактор 
при ценообразува-
нето

Търсене

S&P понижи 
перспективата 

си върху дълга на 
Нова Зеландия 
от стабилен към 
негативен

Георги иванов,
“БенчМарк”

турски, казахстански и 
украински облигации на-
пример се справят с кри-
зата по-добре, отколкото 
развитите европейски 
държави. Причината за 
това според анализатори-
те е по-малката задлъж-

нялост на тези държави, 
както и по-бързото им 
икономическо развитие в 
момента. Прогнозите на 
Международния валутен 
фонд (МВФ) сочат, че 
развиващите се страни в 
Европа ще отчетат среден 

ръст от 3.7% през 2010 
и 3.1% през 2011 г. Това 
е почти двойно повече 
спрямо очаквания 1.7% 
през тази и 1.6% през 
следващата година, който 
ще постигнат развитите 
държави.

Дълговата криза в Европа покачва цената на застраховката против фалит при 
развитите европейски икономики
▶

СНиМки bloomberg
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За разлика от тях в 
останалите 19 запад-
ноевропейски държа-
ви потребителите ще 
похарчат по празници-
те с 2.5% по-малко

Докато Германия спасява 
финансово европейските 
си партньори, потребите-
лите в страната спасяват 
коледния дух. Германците 
ще похарчат 76.9 млрд. EUR 
през ноември и декември, 
което е с 2.5% повече в 
сравнение с последните два 
месеца на миналата година. 
Това е най-силният ръст 
на продажбите от 2004 г. 
насам според германската 
асоциация на продавачите 
на дребно HDE. Слабо по-
вишаване на разходите за 
покупки прогнозират и от 
консултантската компания 
Deloitte. Раздвижването на 
вътрешното потребление в 
Германия се случва в мо-
мент, когато в по-голямата 
част от страните от Западна 
Европа то се свива.

Завръщането  
на бонусите
Безработицата в страната 
падна до най-ниските си 
нива от 18 години насам 
през октомври, засилвайки 
увереността на потребите-
лите. Благодарение на оп-
тимизма, който е обхванал 
потребителите, някои ма-
газини за месец реализират 
цялата си годишна печалба 
за 2009 г., коментират чуж-
ди анализатори. Коледните 
продажби допринасят за 
около една пета от при-
ходите на продавачите на 
дребно според HDE. Про-
давачите на книги, бижута, 

Тази Коледа германците  
ще харчат най-много в Европа 

Нагласа
На празнична 
вълна

До Коледа остава повече 
от месец, но в Германия 
централните площади на 
градовете вече са огрени 
от светлините на колед-
ните базари. 

Греяно вино с подправки, 
сладкиши с джинджифил, 
дървени играчки, щандо-
ве с деликатеси, върте-
лежки, виенско колело с 
коледна украса, запален 
жив огън, староврем-
ски пещи, откъдето се 
вадят топъл хляб и колед-
ни сладкиши, захаросани 
бадеми има вече по база-
рите в Германия. Има 
също сцени с изпълнения 
на коледни песни.

Един от най-стари-
те и най-големи коледни 
пазари е в Лайпциг. Той се 
открива днес и е извес-
тен с уникално предста-
вление на живо. 

Всички в Германия вече 
са на коледна вълна и не 
желаят да чуват нищо за 
терористична заплаха 
или икономическа криза. 

▶

▶

▶

▶

играчки и потребителска 
електроника генерират 25 
до 30% от приходите си 
през този период, казват от 
асоциацията. След десети-
летие, през което потреби-
телските разходи почти не 
се увеличаваха, продажби-
те може да скочат - отчасти 
поради бонусите, които ня-
кои компании раздават на 
служителите си. Siemens 
обяви по-рано този месец 
плановете си да задели 
310 млн. EUR за бонуси за 
своите служители, както и 
да вдигне заплатите на ра-
ботниците си в Германия с 
2.7%. Химическата компа-
ния Lanxess въведе отново 
новогодишни бонуси още 
през август, а автомобил-
ният гигант Porsche ще 
награди работниците си с 
по 2100 EUR.

Свити разходи
Германците традиционно 
харчат по-малко от остана-
лите европейци по Коледа. 
Средните разходи за потре-
бител ще бъдат 470 EUR 
тази година, сравнено с 
около 1200 EUR в Люксем-
бург, 1000 EUR в Ирландия 
и 640 EUR в Италия, сочи 
проучването на Deloitte. В 
еврозоната, където безра-
ботицата е на най-високите 
си нива от 12 години, един-
ствено Швейцария и Люк-
сембург вероятно ще де-
монстрират по-силен ръст в 

коледните продажби, казват 
от Deloitte. Според тяхното 
проучване купувачите в 19 
западноевропейски държа-
ви очакват да похарчат с 
2.5% по-малко.

икономически ръст
Германската асоциация 
на продавачите на играч-
ки предвижда 3% ръст в 
продажбите до рекордните 
2.46 млрд. EUR  през 2010 
г., като 40% от приходите 
ще дойдат от последните 
два месеца на годината. 
Миналата година разхо-
дите за сезона в Германия 
спаднаха с 1.6% в момент, 
в който икономиката на 
страната преживяваше най-
лошата си криза от Втора-
та световна война насам. 
Продажбите в най-голямата 
европейска икономика не 
се промениха много, оста-
вайки на ниво от около 400 
млрд. EUR  за последното 
десетилетие. Тази година 
икономиката ще се повдиг-
не с повече от 3% по данни 
на Бундесбанк. Брутният 
вътрешен продукт се пови-
шава шест последователни 
тримесечия, откакто стра-
ната излезе от рецесията 
през второто тримесечие 
на 2009 г.

Германска  
практичност
Все пак не всичко се е проме-
нило за година. Около 78% 
от германците ще купуват 
храна с намаление за колед-
ните си трапези, посочват 
от Deloitte. „Германците се 
справят добре в сравнение 
с другите европейци, но все 
още са предпазливи”, казва 
Петер Торман от Deloitte Гер-
мания.                                   

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ НА ТРЪЖНА ПРОЦЕДУРА С ПРЕДМЕТ:
  ДОСТАВКА НА ВОДОПОНИЗИТЕЛНИ ПОМПИ ЗА ОСНОВЕН 

ВОДООТЛИВ  НА РУДНИК „АСАРЕЛ”

На основание Заповед № 760/ 19.11.2010 г.,
 
„асарел-МеДеТ” аД със седалище и адрес на управление в 

гр.Панагюрище, пл. асарел,  тел.: /0357/ 60 210, факс: /0357/ 60 250, e-
mail: pbox@asarel.com, обявява процедура за определяне на доставчик с 
предмет: 

ДОСТАВКА НА ВОДОПОНИЗИТЕЛНИ ПОМПИ ЗА ОСНОВЕН ВОДО-
ОТЛИВ НА РУДНИК „АСАРЕЛ”

Условия за получаване на документацията за участие: 
Тръжна документация за провежданата процедура може да се получи 

всеки работен ден от 8,30 до 16 часа в срок до 30.11.2010 г. в „асарел-
Медет”аД гр.Панагюрище, от отдел “Доставки” или по електронна 
поща, след получаване на заявление за участие от съответния канди-
дат на e-mail: pbox@asarel.com и tvlaikov@asarel.com или  на факс: /0357/ 
60250. 

Крайният срок за представяне на офертите е до 16 часа на 
10.12.2010 г.

За допълнителна 
информация  и заявки:

тел.02/4395 853, 
e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ 
без ДДс

КОРПОРАТИВНИ 
СЪОБщЕНИЯ И ОБЯВИ 

НА ДЪРЖАВНИ ИНСТИТУЦИИ

КОРПОРАТИВНИ 
СЪОБщЕНИЯ И ОБЯВИ 

НА ДЪРЖАВНИ ИНСТИТУЦИИ

▶ Германците традиционно харчат по-малко от останалите европейци по Коледа

400 
▶ млрд. EUR е обемът на 
продажбите в най-голяма-
та икономика в Европа

▶един от най-старите и най-големи коледни пазари е в Лайпциг               СнИмКИ BloomBERg



Богатите трябва да плащат 
по-високи данъци и данъч-
ните облекчения за хората 
с най-високи доходи от вре-
мето на президента Джордж 
Буш трябва да бъдат ос-
тавени да изтекат в края 
на декември, е категоричен 
милиардерът Уорън Бъфет.

„Ако не друго, данъците за 
ниската и средната класа и 
може би дори за по-богатата 
част от средната класа тряб-
ва да бъдат намалени до-
пълнително”, е казал Бъфет 
в интервю за телевизията 
ABC. „Но мисля, че хората 
на върха - хора като мен 
самия - трябва да плащат 
много повече данъци. Сега 
сме по-добре, отколкото ня-
кога сме били.”

Законодателна  
намеса
Говорителят на Камарата 
на представителите Нанси 
Пелоси възнамерява да се 
заеме с плана на президен-
та Барак Обама да удължи 
сроковете на някои от да-
нъчните облекчения, когато 
камарата се събере наново 
след почивката си за Деня на 
благодарността. Освен ако 
Конгресът не се намеси, пре-
делните подоходни данъчни 
ставки ще се увеличат за 
всички, данъчните кредити 
за семейства ще бъдат отря-
зани, а ставките за капита-
лови доходи и дивиденти ще 
се увеличат. В допълнение 
федералният данък върху 
недвижимата собственост 
на стойност над 1 млн. USD 
ще бъде съживен, след като 
изтече данъчната ваканция 
за 2010 г.

Процеждане  
на богатство
„Богатите винаги ще ка-
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Уорън Бъфет: Богатите трябва 
да плащат повече дан ъци
Милиардерът се изказа против удължаването на данъчните облекчения, 
въведени от Джордж Буш

Но мисля, 
че хората на 

върха - хора като 
мен самия - тряб-
ва да плащат мно-
го повече данъци. 
Сега сме по-добре, 
отколкото някога 
сме били

Уорън Бъфет, 
милиардер и президент на 

Berkshire Hathaway 

Срещу известните 
италиански 
дизайнери е 
повдигнато 
обвинение за 
укриване на данъци

Данъци крият не само сто-
личните барове и дискоте-
ки, но и световноизвестни 
звезди. Няколко дни след 
като американският актьор 
Уесли Снайпс беше осъден 
на три години лишаване от 
свобода заради данъчни 
престъпления, стана яс-
но, че модните дизайнери 
Доменико Долче и Сте-
фано Габана са обвине-
ни за укриване на данъци. 
Италианската прокуратура 

повдигна обвинение срещу 
Доменико Долче и Стефано 
Габана за данъчни измами 
в големи размери през 2004 
и 2005 г. 

Хитър ход
Оказва се, че италианските 
дизайнери са използвали 
посредничеството на фирма 
фантом, която е регистрира-
на в Люксембург. Целта е 
била да се избегне италиан-
ското данъчно законодател-
ство. По този начин Долче 
и Габана ощетили итали-
анската държава с близо 1 
млрд. EUR.

Срещу Доменико Долче и 
Стефано Габана ще се води 
дело за данъчни измами в 
размер на 420 млн. EUR, 
извършени от всеки от тях. 

Отделно двамата дизайнери 
ще бъдат съдени и за изма-
ми за още 200 млн. EUR.

Братя по съдба
Сходна е съдбата и на светов-
ноизвестния актьор Уесли 
Снайпс. Американският съд 
осъди холивудската звезда за 
укриване на данъци. Снайпс 
беше признат за виновен, че 
умишлено не е декларирал 
част от приходите си за пе-
риода 1999-2001 г. Оттогава 
актьорът е на свобода срещу 
гаранция. Снайпс е обвинен, 
че не е декларирал прихо-
дите си, с което е ощетил 
държавата с около 15 млн. 
USD. До 2004 г. данъчните 
са установили, че актьорът 
не е декларирал около 41.5 
млн. USD. 

Победа
Преди ден италианската 
кинозвезда Орнела Мути 
спечели дело срещу да-
нъчната администрация 
в Италия. Тя беше об-
винена, че е некоректен 
данъкоплатец и е укрила 
данъци за 2.3 млн. EUR. 
Данъчните са обвинили 
Мути, че фиктивно се е 
регистрирала като жител 
на Монте Карло, за да не 
плаща данъци в Италия. 
За щастие на актрисата 
касационният съд отхвър-
ли обвиненията на данъч-
ната администрация. 

В списъка на недобросъ-
вестните данъкоплатци са 
попадали и София Лорен, 
Лучано Павароти и футбо-
листът Валентино Роси.  

Долче и Габана са ощетили италианската 
държава с близо 1 млрд. EUR

Срещу доменико долче и Стефано Габана ще се во-
ди дело за данъчни измами в размер на 420 млн. EUR, 
извършени от всеки поотделно 

▶

 Мотото „дайте повече пари на богатите и те ще задвижат икономиката” не проработи през последните 
10 години, категоричен е Уорън Бъфет снимки BloomBerg

▶

жат - просто ни дайте 
повече пари, а ние ще 
харчим повече и така бо-
гатството ще се процеди 
надолу до останалите от 
вас”, казва Бъфет, който 
е изпълнителен директор 
на холдинговата компа-
ния Berkshire Hathaway 
Inc. „Това обаче не про-
работи през последните 
десет години и се надявам 
американското общество 
най-накрая да го разбере.” 
Водачът на демократите в 
Долната камара Стени Хо-
йер вчера не отхвърли въз-
можността неговата пар-

тия да даде подкрепата си 
за временно удължаване 
на данъчните облекчения 
на Буш за домакинства, 
получаващи повече от 250 
хил. USD на година. Той 
каза, че смята да обсъ-
ди въпроса с президента 
Обама. „Със сигурност 
ще говоря с него за начи-
ните, по които можем да 
се придвижим напред”, 
каза Хойер в предаване на 
телевизия CBS.

два лагера
В САЩ американците са 
разделени на два лагера по 

отношение на данъчните 
облекчения, които Буш въве-
де, за да подкрепи растежа. 
Според едната част те няма 
да подпомогнат икономика-
та, а напротив, ще увеличат 
и без това огромния бюдже-
тен дефицит. Другият лагер 
са „за” тези облекчения, ко-
ито всъщност донякъде са 
подкрепили потреблението.

Според бившия председа-
тел на Федералния резерв 
Алън Грийнспан, един от 
влиятелните поддръжници 
на данъчните намаления от 
2001 г., подновяването на 
данъчните облекчения, без 

да се направят нужните съ-
кращения на бюджетните 
разходи, може да се окаже 
катастрофално. „Аз съм сил-
но „за” данъчните облекче-
ния, но не и когато се правят 
с пари назаем”, категоричен 
е Грийнспан. 

Защо Буш въведе  
данъчни облекчения
Данъчните облекчения на 
Буш се появиха в резултат 
на едно рядко стечение на 
политически и икономиче-
ски обстоятелства, каквито 
може никога да не се появят 
отново. Те се основаваха на 
един стабилен принцип - 
че хората и в ролята си на 
работещи, и в ролята си 
на инвеститори реагират 
логично на поощренията, 
предлагани от правител-
ството. Законът за иконо-
мическия ръст и данъчните 
съкращения от 2001 г. зани-
жи най-високата данъчна 
ставка (за физически ли-
ца, които печелят над 200 
хил. USD и домакинства с 
приход над 250 хил. USD) 
от 39.6 на 35% до 2006 г. 
и намали с приблизител-
но толкова и ставките при 
по-ниските доходи, за да 
накара хората да работят 
повече, позволявайки им 
да запазят по-голям дял от 
плодовете на труда си. 

Пламен димитров

Аз съм силно 
„за” данъчни-

те облекчения, но не 
и когато се правят с 
пари назаем

Алън Грийнспан, 
бивш председател на Фед
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Нагласата, че най-тежката 
фаза на кризата е вече зад 
гърба им, и стабилният ръст 
в цените на петрола от нача-
лото на годината са причи-
ната много руски купувачи 
да подновят търсенето на 
ваканционни имоти в чуж-
бина. Според проучване на 
руската издателска къща 
KSKA Publishing това е бил 
подтикът за завръщането 
на пазара на над 60% от 
тях. Като най-перспективна 
дестинация за пореден път 
се оценява България.

Къде се търси
Проучването показва, че 

близо половината от ку-
пувачите в Русия се ори-
ентират само към една 
държава, като най-често 
това е България. Всеки пети 
купувач избира между две 
дестинации, а всеки десе-
ти - между три. Най-често 
в конкуренция с нашата 
страна влизат Испания и 
Черна гора, които също са 
в шортлистата на руските 
купувачи. Според Иван Го-
ранов, генерален мениджър 
на агенция Home for You, 
предимствата на нашата 
страна пред Испания са 
свързани най-вече с бли-
зостта, по-ниските данъци 

България води класациите в силна 
конкуренция с Испания и Черна гора

Силният петрол върна отново       руските  
купувачи на ваканционния            пазар

Другият голям конкурент 
на нашата страна по отно-
шение на руските купувачи 
- Черна гора, е атракти-
вен предимно във високия 
клас оферти. Бившата юго-
славска република е сред 
най-бързо развиващите се 
туристически дестинации 
в световен мащаб. Подобно 
на България съчетава море 
и планина, близка е до Ру-
сия, а и правният режим за 
придобиване на недвижима 
собственост е сходен с този 
у нас. 

Освен с тези дестинации 
на руския пазар България се 
конкурира и с още 11 дър-

и сходствата с руските ку-
пувачи като манталитет, 
език и религия. Ако до Ис-
пания например се пътува 
5 часа, полетът до България 
от Москва и Санкт Петер-
бург е само 3 часа, макар 
и с прекачване на Виена. 
“Това, в което Испания ни 
превъзхожда, са рекламата 
като дестинация и добрите 
предложения за покупка 
на втори дом. Нека не за-
бравяме, че тя беше сред 
предпочитаните страни и 
от английските купувачи, 
при това доста преди те 
да забележат България”, 
коментира той.

М-П ПроПърти ГруП ЕооД   

ПрЕДСтАВЯ АКтуАЛНо ЗА ПроДАЖБА:

1. ЖиЛиЩНА СГрАДА на ул. Бунтовник – напълно завършена, лук-
созни довършителни работи. РЗП 2312,27м2. Цена 1390 евро/м2;

2. 3-СтАЕН АПАртАМЕНт, тип ателие с площ от  170 кв.м. в кв. 
„Лозенец”, ул. „Бунтовник” до бул. „Черни връх”.Съвремен интериор, 
просторни помещения, оборудвана кухня. Цена –1171 евро/м2.

3.  3-СтАЕН АПАртАМЕНт, напълно обзаведен на ул. Хр.Вакарелски, 
между Студентски град и Дианабад, с два гаража и мазе. Площ на 
апартамента – 150 кв.м. Съвременен интериор, качествено обзавеж-
дане по каталог.

Цена – 1393.33 евро/м2 за апартамента.

Вижте повече на www.mppropertygroup.com 

тел. 854-88-88, 421-11-01, мобилен 0885-069-133, 0886-417-313

Какви имоти купуват руснаците

Жилищни  ��%

Търговски  �%

Инвестиционни
проекти  ��%

С каква цел купуват

Почивка  ��%

Запазване на
стойността на парите  ��%

Престиж  �%

Инвестиция  ��%

Между колко страни избират

Само една  ��%

Две  ��%

Три  �%

Четири�пет  �%

Не могат да определят  ��%

жави, сред които са Гърция, 
Италия, Турция, Египет. 
Също така и със Словения 
и Израел, макар и те да не 
попадат сред първите 10 
търсени от руснаците стра-
ни за покупка.

Критерии
Водещите критерии, по 
които руснаците подби-
рат имоти за покупка, са 
свързани най-вече с удоб-
ството и лесния достъп. 
Според проучването на 
KSKA Publishing 55% от 
тях искат да притежават ва-
канционен имот, за да има 
къде да почиват със семей-
ствата си. Наблюденията 
на брокерите на имоти са 
аналогични. Фирми, заети с 
управление на собственост 
по Българското Черноморие 

например, отбелязват, че 
повечето руснаци не желаят 
жилищата им да се отдават 
под наем на външни хора 
през активния сезон.

Като най-активни купу-
вачи в руското проучване 
са посочени хората на въз-
раст между 41 и 50 години, 
следвани от тези между 31 
и 40 години. Тези две групи 
общо формират половината 
търсене на ваканционни 
жилища сред руснаците. 

За разлика от англичани и 
ирландци, които купуваха 
имоти на кредит и разчи-
таха на висока доходност 
от тях, руснаците влагат 
спестяванията си и търсят 
собственост, която ще ги 
запази от инфлацията. Ед-
ва 16% от тях инвестират 
парите си с очакване на 
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Всеки пети търговец планира 
експанзия в България 
Супермаркетите 
остават най-активни 
в плановете си за 
разрастване 

Всяка пета от междуна-
родните търговски вериги 
включва България в плано-
вете си за разрастване през 
2011 г. Това показва про-
учване на консултантската 
компания CB Richard Ellis 
(CBRE). По този показа-
тел страната се нарежда на  
14-а позиция сред общо 20 
държави в Европа, Близкия 
изток и Африка. Докладът 
разглежда плановете за раз-
ширяване на 212 водещи 
вериги в региона.

интерес
На първо място по интерес 
за търговците е Германия, 
като 41% от веригите пред-
виждат да отворят магазин 
в страната. Следващите 
най-желани пазари са Пол-
ша, Франция, Испания и 
Великобритания. Въпреки 
че ключовите пазари оста-
ват тези в Западна Европа, 
близо половината от посо-
чените в Топ 20 на веригите 
дестинации са извън този 
регион. Освен Полша сред 
желаните пазари са също 
Русия и Чехия. Една от при-
чините за тази експанзия са 
ограничените възможности 
за нов ръст на зрелите евро-
пейски пазари. По тази при-
чина около 41% от веригите 

искат да разширят бизнеса 
си в най-малко една държава 
в Централна Европа, а 39% 
се насочват със същата цел 
към Южна Европа, сочи 
проучването.

оптимизъм
Като цяло веригите са по-
оптимистично настроени за 
бъдещето. Въпреки това при 
разширяването на мрежите 
си те опитват да ограничат 
риска и се придържат към 
пазари, на които вече разви-
ват дейност. Само една тре-
та разглеждат възможности 
на нови пазари. Показателни 
за нарастващото доверие на 
веригите са плановете на 
77% от тях да открият над 
пет магазина до края на 2011 
г. Това е значително увели-
чение спрямо миналогодиш-
ните резултати, когато близо 
половината от анкетираните 
са планирали да открият 
по-малко от пет обекта. По-
ловината от веригите имат 
и планове да разширят и 
онлайн присъствието си, 
но засега възприемат този 
канал за търговия като до-
пълнителен.

Много от компаниите 
планират и доста по-зна-
чителна експанзия - делът 
на тези, които планират да 
разширят мрежите си с 40 
магазина и повече, се е по-
вишил до 19% спрямо 13% 
миналата година.

Най-активни в планира-
нето на разрастването си са 

13
▶ държави се конкурират 
на руския пазар с Бълга-
рия като дестинации за 
покупка на ваканционни 
имоти

морските курорти у 
нас все още са най-пред-
почитани от руските 
купувачи, въпреки опи-
тите на брокерите да 
привлекат вниманието 
им към планините

▶

доходност от имота. От 
Home for You допълват тази 
тенденция с очертаващото 
се напоследък трайно за-
селване на руски купувачи 
в България. Това са предим-
но по-възрастни руснаци, 
които прехвърлят пенсията 
си у нас и получават право 
на трайно пребиваване, от-
чете Иван Горанов. Другата 
тенденция, под чийто знак 
се очаква да премине 2011 
г., е повишеният интерес 
към зелените комплекси 
- проекти с минимално 
застрояване, много зеле-
ни площи, атракциони и 
спортни съоръжения. 

море, все още не 
планина
Брокерите на имоти са ка-
тегорични, че основното 

търсене на руските купу-
вачи остава по Черномо-
рието, въпреки че напо-
следък има и слаб интерес 
към планинските курор-
ти. Според Иван Горанов 
през последната година се 
наблюдава известно пре-
ориентиране - хора, които 
вече притежават имот на 
морето, искат да си купят 
и собственост в планината. 
Броят им обаче все още 
е незначителен. Наскоро 
подобна картина очерта и 
Евгени Спиров, съдруж-
ник в “E&S имоти”, която 
има ваканционен проект 
край Смолян. Според него 
основната причина е, че 
руските купувачи все още 
не познават България извън 
популярните от минало-
то курорти като “Слънчев 

бряг” и “Златни пясъци”.
Според проучването на 

KSKA Publishing най-го-
лям брой от потенциалните 
купувачи на ваканционни 
имоти в Русия търсят меж-
ду 3 и 6 месеца. Началното 
проучване на пазара из-
вършват сами с помощта на 
професионални съветници 
- юристи или брокери, както 
и с помощта на децата си.

По наблюдения на бро-
керите като категория ку-
пувачи руснаците у нас 
обхващат сравнително 
висок диапазон. От тези 
на масовия пазар, които 
влагат във ваканционни 
жилища между 30 и 50 
000 EUR, до тези, чиито 
инвестиции започват от 
100 000 EUR.  

радостина маркова

55
▶ процента от 
руснаците купуват 
ваканционен имот,  
за да имат място  
за почивка

Банките раздвижиха търсенето 
на жилища в Пловдив

търсенето в Пловдив се ориентира към по-големи-
те жилища 
▶

Цените в града оста-
ват без особен спад 
след лятото на 2009 г.

Засилената реклама на бан-
кови продукти през послед-
ните месеци и намаляването 
на лихвите по кредитите 
доведе до ръст на сделките 
на пловдивския пазар през 
последните месеци. Това 
сочи анализ на агенцията за 
имоти Eu-poli. В момента 
ипотечни кредити се от-
пускат и при завършен груб 
строеж, което значително 
улеснява както инвестито-
рите, така и купувачите.

търсене
Според управителя на аген-
цията Милена Христова на 
пазара в Пловдив в момента 
се търси основно строител-
ство от доказали се фирми с 
атрактивна локация, гараж 
или задължително парко-
място. Купувачите пред-
почитат големите жилища 
- с две и повече спални. 
Въпреки кризата пазарът не 
регистрира намаляване на 
цените от лятото на 2009 г., 
което стимулира купувачите 
да инвестират в недвижими 
имоти, коментира Милена 
Христова. 

По данни на агенцията 
сред предпочитаните квар-
тали са центърът и широ-
кият център, където апар-
таментите се продават на 

Какви имоти купуват руснаците

Жилищни  ��%

Търговски  �%

Инвестиционни
проекти  ��%

С каква цел купуват

Почивка  ��%

Запазване на
стойността на парите  ��%

Престиж  �%

Инвестиция  ��%

Между колко страни избират

Само една  ��%

Две  ��%

Три  �%

Четири�пет  �%

Не могат да определят  ��%

Държава	 																																								Дял	вериги,		
																																																											планиращи	експанзия	
Германия	 	 41%	
Полша	 	 33%	
Франция	 	 33%	
Испания	 	 30%	
Великобритания	 	 29%	
Русия	 	 28%	
Чехия	 	 28%	
Италия	 	 27%	
Австрия	 	 27%	
Белгия	 	 25%	
Холандия	 	 24%	
Швейцария	 	 23%	
Унгария	 	 22%	
България	 	 19%	
Румъния	 	 17%	
Турция	 	 16%	
Португалия	 	 16%	
Украйна	 	 16%	
Словакия	 	 15%	
Хърватия	 	 14%	

▶ Топ 20

супермаркетите, които про-
дължават експанзията си и 
у нас през последната годи-
на. Повечето от тези вериги 
се възползват от ниските 
цени на земята. Активни са 
също кафетериите и ресто-
рантите. Според консултан-
тите в сектора все още има 
значителни възможности за 
експанзия, защото апетитът 
на потребителите за заведе-
ния за кафе и бързо хранене 
остава висок. 

Бизнес модели
Повечето вериги предпочи-
тат да оперират собствени 
магазини, като само 11% 
имат ясни предпочитания 
за франчайзинг. Значителен 
дял от анкетираните - 40%, 
избират смесения модел - 
комбинация от франчайзинг 
и собствени магазини. 

Снимка Емилия коСтадиноВа

цени от 800 до 1000 EUR/
кв. м. Има силен интерес и 
към квартал “Кършияка”, 
като сделките там се реа-
лизират на нива между 700 
и 900 EUR/кв. м. Заради 
атрактивната си локация 
жилищата в тези райони 
се купуват основно за ин-
вестиция и отдаване под 
наем.

търсене
Брокерите на агенцията от-
читат търсене на имоти и в 
кварталите “Въстанически” 

и “Смирненски”, като зара-
ди по-ниските си цени те се 
купуват от семейства със 
средни или около средните 
за страната доходи. 

Тъй като за тези хора то-
ва са основни жилища, те 
се избират в близост до 
детски градини, училища, 
паркове и хипермаркети. 
Монолитните апартаменти 
в двата пловдивски квар-
тала се търгуват на цени 
от 550 до 700 EUR/кв. м, а 
панелните - за не повече от 
500-550 EUR/кв. м.

Снимка БоБи тошЕВ
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Как оценявате ме-
дийната бизнес среда 
в източна европа сега, 
когато тя е силно по-
влияна от световната 
икономическа криза?

- Медийният бизнес в Из-
точна Европа е много повли-
ян от кризата, но той започва 
да излиза от нея по-бързо 
и по-лесно, отколкото в ос-
таналите страни. Причини-
те са много, но според мен 
основната е, че вие не сте 
обременени от наследството 
на останалите европейски 
страни. Те имат големи ико-
номически структури, огро-
мен публичен сектор, силна 
обвързаност с пазарите по 
света. Вие сте много по-не-
зависими в това отношение. 
Вие имате възможност за 
растеж и въпреки кризата не 
отбелязахте толкова голям 
икономически спад, както 
Испания, Италия и Гърция. 
Затова аз съм оптимист за 
еволюцията на медийния 
пазар в Източна Европа. Раз-
бира се, има и някои изклю-
чения. Например Унгария и 
Украйна, които пострадаха 
доста сериозно от кризата. 
Но основните страни в Из-
точна Европа, като Полша, 
Русия, България и Румъния, 
смятам, че ще се развиват 
бързо и ще се възстановят 
от кризата.

не мислите ли, че мал-
кият български медиен 
пазар е твърде експло-
атиран? В телевизион-
ния сектор имаме два 
големи играча и като че 
ли няма място за повече.

- Съгласен съм, че има два 
големи играча в телевизион-
ния сектор тук. Той обаче ще 
преживее огромна еволюция 
през следващите няколко 
години и ще ви кажа защо. С 
възможностите на кабелната 
телевизия и интернет ще 
се разширят възможностите 
за медийни услуги. Затова 
вероятно тази монополис-
тична ситуация ще се проме-
ни за сметка на динамиката 
на пазара. Ако говорим за 
перспективи пред рекламния 
пазар и като цяло инвестици-
ите тук, мисля, че България 
следва тенденциите, които 
споменах за Източна Европа. 
Очаквам растеж от около 5% 
през следващата година в 
сферата на рекламата. Може 
би при телевизията ще има 
минимален растеж. Мисля, 
че най-голяма еволюция ще 
преживее дигиталният пазар 
- интернет, където очаквам 
най-голям растеж. Опреде-
лено следващата година ще 
е годината на дигиталните 
медии.

Кой от медийните 
сектори беше най-силно 
повлиян от кризата?

- Мисля, че вестниците и 
списанията загубиха много. 

▶

▶

▶

Но като че ли медията, която 
пострада най-силно, е кино-
то. Проблемите на киното са 
исторически, но се проявиха 
най-осезаемо сега, по вре-
ме на кризата. Днес хората 
могат да притежават кино у 
дома си, затова да отидеш да 
гледаш филм в киносалона 
се превръща в лукс за много 
семейства. Затова посеща-
емостта в кината е паднала 
доста през последните го-
дини. Хората са намерили 
начин да избягват рекламите, 
докато гледат филмите. За-
това единственият начин да 
направим киното печеливше 
е да сложим рекламата вътре 
във филма.

Другата медия, която стра-
да жестоко, е пресата, особе-
но списанията. Причина за 
това е и че пазарът е прена-
ситен. Другият проблем на 
пресата е интернет, защото 
мениджърите все още не са 
намерили правилната фор-
мула да се справят с него. Те-
левизията също е засегната, 
но не толкова, тя си остава 
основният канал за инфор-
мация на аудиторията.

Какви са загубите за 
различните медийни 
сектори?

- Това много зависи от осо-
беностите на самите пазари 
и от доставчиците. Като цяло 
мога да кажа, че спадът при 
списанията е с около 10%, 

▶

Догодина растежът на рекламния пазар в България ще е около 5% 

В бъдеще 
„Фейсбук” ще 

сегментира потре-
бителите според 
интересите им и ще 
им праща персонал-
ни реклами

при телевизията вероятно 
е около 3%, интернет ком-
пенсира. Но ако говорим за 
инвестиции, най-големият 
проблем на печатните ме-
дии е техният бизнес модел. 
Дори с големи инвестиции 
те не са способни да напра-
вят бизнеса си печеливш. 
Според мен те трябва да се 
съсредоточат към различни 
доставчици на съдържание. 
В по-напредналите страни, 
като Испания, Великобри-
тания и Щатите например, 
вестниците вече не се раз-
пространяват в стандартния 
си вариант. Те споделят съ-
държанието си чрез мобилни 
услуги, чрез интернет, чрез 
телевизията и чрез хартия. Те 
трябва да окрупнят моделите 
си за разпространение на 
съдържание.

смятате ли, че поведе-
нието на потребители-
те се е променило през 
последните години?

- Да, променило се e, за-
щото се намираме на пра-
га на нова индустриална 
революция. Хората вече 
консумират медиите по 
коренно различен начин. 
Например според изследва-
нията около 40% от хората 
гледат телевизия с включен 
лаптоп, на който работят 
в същото време. Днес ние 
сме много по-информира-
ни, много по-контактни. 

▶

Визитка
Кой е Алберто 
Кантели
▶ Алберто Кантели е 
роден в Испания през 1973 
г. Преди да се присъедини 
към една от най-големите 
медийни агенции в света 
- Havas Media, е работил 
за Banco Espanol de Credito, 
Andersen и Gruppo Formula 
Spa. В Havas Media е от 10 
години. От 2001 до 2005 г. 
отговаря за международ-
ното разширяване на гру-
пата. 
▶ Сега е главен изпъл-
нителен директор за 
Източна Европа, Южна 
Африка и Близкия изток. 
Завършил е бизнес адми-
нистрация в Университе-
та в Овиедо. 
▶ Притежава MBA от 
Instituto de Empresa, 
магистърска степен по 
маркетинг. 
▶ Женен е и живее в 
Дубай.

2011 ще е годината  
на дигиталните медии

интервю Алберто Кантели, гл. изп. директор на „Хавас Медиа” за Източна Европа, Южна Африка и Близкия изток

10
▶ процента ще е 
ръстът на рекламата 
в интернет през 
следващата година

Затова днес е много по-
важно да подбереш много 
точно таргет групата си. 
Преди години можехме да 
изстреляме бомба, за да 
убием всички комари, днес 
трябва да намерим къде се 
намира нашият комар, за да 
го убием с пръст. Въпросът 
е как да движим пръста си 
и как да открием къде е 
нашият комар.

В такъв случай бихте 
ли направили прогноза за 
развитието на реклам-
ния пазар в интернет?

- Предполагам, че през 
следващите 3 години расте-
жът на рекламата в интернет 
ще е огромен. В момента 
почти няма такъв, инвести-
циите също са минимални. 
Вероятно растежът в този 
сектор ще бъде с около 10%, 
но компаниите трябва да 
подготвят  структурата си 
за този голям бум. Трябва 
да обучат хората си, всички 
вестници вече имат свои сай-
тове. Затова ние се вглежда-

▶

ме един в друг, така че всеки 
да може да подготви своята 
марка, с която да комуники-
раме по-добре, която да е 
по-ефективна и да отговаря 
на новите условия.

Какво тогава смятате, 
че ще е бъдещето на 
„Фейсбук”?

- Мисля, че „Фейсбук” е 
невероятна комуникацион-
на система. Лично аз оба-
че не го харесвам, защото 
мисля, че навлиза твърде 
много в личното простран-
ство на хората. Смятам, че 
трябваше да въведат систе-
ма за сигурността, която да 
пази личните данни, която 
да управлява и да контро-
лира достъпа на хората и 
разпространената от тях 
информация. Мисля, че в 
бъдеще „Фейсбук” ще има 
ново лице и тогава ще стане 
много силен инструмент. 
Представете си, че сте съз-
дали перфектната реклама 
на кола. Но ако само десет 
души в интернет кажат, че 
тази кола не им харесва, те 
ще провалят цялата марка. 
Затова мисля, че „Фейсбук” 
има невероятната възмож-
ност да влияе на потреби-
телското мнение. Това, кое-
то се случва във „Фейсбук”, 
е естествено поведение на 
потребителите в дигитална 
форма, затова трябва да се 
научим как да го управля-

▶

ваме. Но засега можем само 
да го наблюдаваме. Наско-
ро „Фейсбук” обяви много 
важна промяна, с която за-
почвам да усещам техния 
бизнес модел. Те обединиха 
в едно комуникацията чрез 
телефон, мейл, чат. Така те 
ще направят своя бизнес пе-
челивш, защото в момента 
имат милиони юзъри, но не 
правят пари.

Те предлагат и възмож-
ности за реклама?

- Да, така е. Смятам, че 
собствениците на „Фейсбук” 
правят нещо много умно. Те 
казват, че не искат да разва-
лят социалната мрежа, като 
вкарват реклами, за да не на-
товарват потребителите със 
такси, но рекламират в не-
натрапчиви количества. Там 
работят много хора, развиват 
висока технология и е важно 
да я използват за реклама. Те 
събират много информация 
за всеки от нас и след ня-
колко години ще знаят дали 
вие обичате шоколад или не, 
дали харесвате големи или 
малки коли, дали пътувате 
много или не и с тази на-
лична информация те могат 
да изградят потребителски 
сегменти и да предлагат пер-
сонални реклами. „Фейсбук” 
е повратна точка в нашия 
живот, която го променя из 
основи.

елена Петкова

▶

СнИМКА БОБИ ТОшЕВ
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The Daily е новият 
вестник, който News 
Corp. ще издава, и той 
е предназначен само 
за таблета iPad 

Бумът на интернет и устрой-
ствата, които са постоянно 
свързани с мрежата, изкара 
на дневен ред един въпрос 
пред медийната индустрия: 
какво ще се случи с печатни-
те издания? И досега на този 
въпрос еднозначен отговор 
няма. И двата свята - тех-
нологичният и медийният 
- продължават упорито да 
търсят най-добрия начин за 
съвместно съществуване. И 
разбира се, генериране на 
печалби. Поредният опит за 
конвергенция между тради-
ционни медии и технологии 
ще дебютира в началото на 
следващата година под фор-
мата на първия iPad вест-
ник, озаглавен простичко 
The Daily („Ежедневникът”). 
Негов автор е империята 
на Рупърт Мърдок News 
Corp., която работи актив-
но по създаването на новия 
си продукт паралелно със 
създателите на самия таблет 
- Apple. Засега единствената 
официална информация е, 
че за проекта са ангажирани 
около 100 души екип, както и 
че това е „най-вълнуващият 
проект”, по който Мърдок 
някога е работил. Или поне 
така твърди той.

инвестиция
Според информация на The 
New York Times инвестици-
ята в The Daily е около 30 
млн. USD. iPad вестникът ще 
трябва да се появи като при-
ложение в App Store около 
началото на следващата го-
дина, а идеята е той наистина 
да бъде просто вестник. Т.е. 
няма да разполага с допъл-
нителни линкове, които да 
пренасочват читателите към 
допълнителни материали по 
темата. Както и няма да има 
външни линкове към матери-
алите в него - два феномена, 
които помогнаха за значи-
телния напредък на онлайн 
медийната индустрия през 
последните години. 

Въпреки липсата на лин-
кове към съдържанието на 
The Daily обаче „вестникът” 
ще се възползва от някои от 
предимствата на технологи-
ите. Така например богатото 
мултимедийно съдържание 
под формата на галерии и 
видео, които ще бъдат съз-
давани специално за iPad, 
няма да са Flash базирани. 
Съдържанието на „вестника” 

Рупърт Мърдок и Стив Джобс  
могат да променят вестниците

Цифра

1
 декември е последната 

дата, на която ще се 
излъчват новини по Pro.bg

▶

30
▶ млн. USD е 
инвестицията в The Daily, 
който ще се появи на 
пазара от 2011 г. 

Това е  
най-вълну-

ващият проект, 
по който съм ра-
ботил до момента

вината читатели са платили 
цял абонамент, а останалите 
- просто да прочетат опре-
делен материал от онлайн 
изданието на някой от вест-
ниците. Като бъдат изваде-
ни читателите, използващи 
Kindle и iPad, реалният брой 
онлайн абонати на вестни-
ците му пада до няколко де-
сетки хиляди. Което е доста 
минимална цифра в сравне-
ние с над 6 млн. уникални 
посетители преди въвежда-
нето на онлайн абонамента 
на двете издания. 

Плащането като 
спирачка
С The Daily News Corporation 
обаче навлиза на един изцяло 
нов пазар, в който плащането 
е значително улеснено до-
ри и като технология. Факт, 
който също е спирачка за 
голяма част от потребители-
те. Защото потребителите на 
iPad вече имат регистрация 
в App Store и единственото, 
което трябва да направят, 
е да натиснат един бутон, 
за да одобрят плащането за 
съответната стока. 

Мърдок не крие и впечат-
лението си от iPad, на който 

bTV променя  
Pro.bg в изцяло 
нов канал
От януари следваща-
та година Pro.bg няма 
да съществува или поне 
не във варианта, в който 
познаваме телевизия-
та днес. Тя изцяло ще се 
промени и вече ще носи 

името „bTV...”. Какво 
ще е допълнението към 
марката, ще се разбере в 
края на годината. Следва 
ребрандиране и промяна 
на позиционирането на 
телевизията. Тя ще бъде 
насочена към специална 
група от аудиторията. От 
телевизията не искат още 
да издадат какви точно са 

плановете им за Pro.bg с 
аргумента, че конкурен-
цията ще се възползва от 
идеите им. Въпреки това 
в медийните среди упори-
то се говори, че Pro.bg ще 
се превърне в телевизия, 
насочена предимно към 
дамите.
Новинарските емисии на 
Pro.bg ще бъдат закрити 

още от 1 декември тази 
година. Голяма част от 
екипа ще трябва да напус-
не телевизията, но тези, 
които останат, ще рабо-
тят по нови предавания 
с новинарска и публици-
стична насоченост. Нови-
ят канал ще наблегне на 
киното, спорта и актуал-
ните предавания. За да 

прибегне към ребранди-
ране на Pro.bg, експерти-
те от bTV са направили 
обстойно проучване на 
желанията на аудитория-
та у нас. Според изслед-
ванията широкообхва-
тен канал, какъвто беше 
досега Pro.bg, не може да 
намери място на малкия 
медиен пазар в България.

Ново

гледа като на нова терито-
рия за разпространение на 
новини. И все пак, колкото 
и иновативен да изглежда, 
The Daily си остава вест-
ник. С всичките недостатъ-
ци на тази медия - ще бъде 
публикуван всяка вечер, а 
осъвременяването на тек-
стовете няма да е валидно за 
всички материали. И няма 
да е със скоростта на онлайн 
новинарска агенция. Това е 
причината много анализато-
ри отвъд океана да се питат 
дали новият продукт ще ус-
пее да върне старите навици 
на читателите. Хората, които 
притежават или биха купили 
iPad, вече имат изградена 
представа за четене на нови-
ни онлайн, която обикновено 
е свързана с браузър. Факт 
е, че голяма част от съвре-
менните читатели обичат 
сами да пречупват новините 
през своя собствена призма, 
а не да разчитат за това на 
редакторите. 

Освен редакционните 
предизвикателства бизнес 
моделът на новия „вестник” 
също остава леко мъглив. 
Надеждите на Мърдок са, 
че броят на абонаментите 
за The Daily ще достигне 
500 хил. души за първите 5 
години от съществуването 
му. Това представлява около 
5% от всички собственици 
на таблети в момента и око-
ло 1% от пазара, в случай 
че се сбъднат прогнозите за 
продажбите на iPad до 2015 
г. Според много анализатори 

100
▶ души е  
първоначалният екип, 
който ще работи  
за изданието

ще се генерира от останалите 
компании, които са под шап-
ката на News Corp., поне в 
началото. Иначе плановете 
на Мърдок са The Daily да за-
лага предимно на собствено 
съдържание, което да бъде 
генерирано от екипа му. В 
екипа на новото начинание 
на Рупърт Мърдок и Стив 
Джобс са привлечени извест-
ни автори от The New Yorker, 
Page Six и други големи аме-
рикански издания. 

Големите  
въпросителни
The Daily обаче трябва да 
отговори на няколко голе-
ми въпроса. Първият и най-
важен е дали таблетите са 
най-подходящият източник 
за генериране на приходи 
за медиите. Причината - пе-
чатните издания страдат от 
отлив на абонати най-вече 
заради навлизането на меди-
ите онлайн и безплатното им 
съдържание. Самият Мърдок 
споделя, че разчита на The 
Daily да си върне „приходите 
от публикуването на новини, 
а не само на реклама”. Не 
една и две други големи аме-
рикански медии обявиха по-
добни планове. Моделът, на 
който базират съдържанието 
си, е двояк - от една страна 
е наложеният от News Corp. 
модел за абонамент на цялото 
съдържание на материалите, 
възприет и от The Economist. 
От другата стана на барика-
дата са по-малките медии, 
които залагат на продажбата 
на „броеве” - т.е. всеки техен 
читател може да си свали 
приложение за iPad и чрез 
плащането на дневна такса да 
прочете вестника онлайн.

Засега опитът на Мърдок 
с връщането на платения 
достъп до съдържанието 
обаче не е много успешен, 
ако съдим по развитието на 
бизнеса му във Великобри-
тания. През юли The Times of 
London и The Sunday Times 
- и двата част от News Corp. 
- минаха на платен модел 
на разпространение на съ-
държанието си в интернет. 
Наскоро компанията отчете 
общо 100 хил. продадени 
абонамента за първите 4 ме-
сеца от съществуването на 
модела. От тях едва поло-

Рупърт мърдок, 
основател на News Corp. 

това е крайно оптимистична 
прогноза. Очакваната цифра 
абонати на The Daily е около 
100 хил. души, което означа-
ва 20 млн. годишни прихо-
ди, преди Apple да получи 
своя дял. Друг е въпросът, 
че пазарът на реклама през 
таблети остава перспектив-
но, но все още непроверено 
поле за действие. Това обаче 
далеч не означава предиз-
вестена смърт на изданието. 
Може да е дори обратното 
- това да е медията, която да 
накара рекламодателите да 
се обърнат към този изцяло 
нов пазар. 

Христо Ласков

Основателят на News Corp. Рупърт мърдок ще се опита да намери общ език 
между традиционните медии и технологии                                                   Снимка BloomBerg

▶
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Scambaiting* e хоби за борба с 
измамници в интернет, което 
става все по-популярно

Пет забавни примамки за 
измамници

1 Anus 
Laptops

Майката на всички скам примамки без съмнение е опе-
рация Anus Laptops на създателя на thescambaiter.com 
- theFailure (пази самоличността си). Гаврата продължава 
с години и е документирана мейл след мейл на сайта. Съу-
частници са и голяма част от потребителите във форума. 

Всичко започва, когато живеещият във Великобритания 
нигериец Мартин Коул решава да купи от базирания в 
САЩ theFailure лаптопи с фалшив чек. theFailure, който 
се представя като Уорън Търнбъкъл, казва, че не може 
да изпрати лаптопите, без предварително да са платени 
пощенските разходи - 4000 USD.

Коул изпраща фалшив чек за 4500 USD. След 45 минути 
пише, че се е объркал и си иска 500-те USD  обратно, и 
то в брой. Търнбъкъл отговаря, че не може да осребри 
чека веднага, но ще изпрати лаптопите, ако Коул плати 
пощенските разходи при получаването им.

Коул захапва стръвта и се съгласява да получи лаптопите 
Anus още на следващия ден. theFailure пълни 7 огромни 
кашона с боклуци: стари компютри, записвачки, тухли и 
няколко потрошени лаптопа с издраскан надпис ANUS 
на екрана. 

Доставката е за Манчестър. Двама потребители на  
thescambaiter.com участват в операцията. Единият се 
представя за техник, който проверява нещо по къщата, 
а другият се скрива отвън, за да снима пристигането на 
куриера и да го качат на сайта.

Коул плаща 3186 USD. Потрошава къщата си от яд, че е 
получил “куп боклуци по пощата”. Следват мейли, пълни 
със заплахи на развален английски от типа “Ще бъдеш 
мъртъв до изгрев слънце, сбогувай се с всички” и “Знам 
къде живееш, виждам те, ти си в къща с две врати и до 
теб има легло”.

theFailure веднага казва, че е станала грешка и ще из-
прати лаптопите при едно условие - ако Коул направи 
видеореклама на Anus Laptops напълно гол, с две факли в 

ръце, рецитирайки: “Put your business in our Anus” (“До-
верете бизнеса си на нашия “Анус”).

В отчаянието си Коул записва видеото, което става кла-
сика в жанра на ловците на скамъри. Следват 10 пратки на 
какви ли не стари уреди -  пералня, сушилня, хладилник, 
печка, бойлер, изрисувани с обиди и облепени със собст-
вените снимки на Коул с надпис в ръка: “Обичам ловците 
на измамници”. В рамките на три години Коул дава по-
вече от 10 000 USD за пощенски разходи с надеждата, че 
заплахите му ще подействат и най-после ще си получи 
несъществуващите лаптопи.

2 Църквата на 
татуирания светец

Скамърът Ахмед Садик случайно попада на ловеца Shiver с 
молба да получи пари за билет до Мека. Shiver свързва Ахмед 
с отец Брус Корбин от фиктивната Църква на татуирания 
светец. Отецът казва на Ахмед, че ще му даде дарение само 
ако бъде посветен в църквата и си направи голяма татуировка 
на крака с думите “Уловен от Шивър”. Ахмед се съгласява и 
изпраща подробни снимки на процеса на татуиране.

След това му изпращат мейл, че Корбин е загинал 
при трагични обстоятелства и Ахмед е прехвърлен на 
измисления инспектор Морс, който разследва Църквата 
на татуирания светец за неправомерно усвояване на дър-
жавни пари.

3 Екскурзия 
до Дарфур

Група ловци убеждават измамник да пропътува 4000 кило-
метра от Порт Харкорт, Нигерия, до Дарфур, Судан, за да 
получи несъществуващи 500 хил. USD. Скамърът остава 
в града в продължение на два месеца, защото няма пари 
за полет обратно.

4 Среща с  
летищната охрана

Ловец на скамъри убеждава жертвата си да го чака на 
летището, за да получи крупна сума. Казва му да носи 
черна чанта, притисната плътно до гърдите, и по нея ще 

С техните камъни по тяхната глава

Съвети
Как се става 
ловец на 
измамници*

Използвайте измислен 
мейл и не предоставяйте 
на измамниците никаква 
информация за себе си.

Използвайте програми за 
криене на IP адреси.

Ако използвате мобилен 

▶

▶

▶

телефон, бъдете сигурни, 
че няма как да бъде просле-
ден до вас.

Винаги карайте измамни-
ка да върши повече работа 
от вас.

Карайте мошениците да 
попълват формуляри, да си 
правят снимки с различни 
надписи, да пътуват до 
отдалечени места, да хар-
чат парите си за телефон-
ни разговори и т.н.

Имайте много въобража-

▶

▶

▶

еми пари. На това просто 
не могат да устоят.

Ако скамърът ви изпра-
ти банкова сметка, се 
свържете с thescambaiter.
com и те ще се погрижат 
да бъде закрита тази 
сметка.

Изпращайте им файлове, 
унищожени чрез програма-
та File Destructor. Правете 
скандали, че компютърът 
им не може да отвори еле-
ментарни файлове.

▶

▶

Скамърът е виновен за 
всичко, което не е наред.

Изисквайте неочаквани 
неща, изкарайте ги от 
стандартния им копи-
пейст сценарий.

Ако скамърът не иска да 
направи нещо, кажете: 
“Сделката отпада”. В 90% 
от случаите измамникът 
се връща.

*Съветите са дадени от theFailure, 
създател на thescambaiter.com 

▶

▶

▶

Скамбейтърът AJ, 
myweku.com

Аз съм ло-
вец на из-

мамници. Работя 
в уюта на своя 
дом. Посвещавам 
от два до десет 
часа седмично на 
хобито си и всяка 
минута, в която 
аз и скамърът 
общуваме, е ми-
нута, в която той 
не мами истин-
ска потенциална 
жертва

Сещате се за онзи вид 
имейл спам, с който 
мистериозен чуждозе-
мец ви обещава много 
пари срещу скромна 
сума, която трябва да 
преведете. Получавали 
сте десетки и се чудите 
кой въобще се връзва. 
Оказва се, че доста-
тъчно хора по света се 
подлъгват.

Така през последните 
10 години се развива 
нов вид контрашпионин 
- ловецът на измамници 
(scam baiter). Съзнавай-
ки, че не могат да спрат 
легионите от скамъри, 
тези хора правят всичко 
възможно, за да изхабят 
времето и ресурсите на 
мошеника. Резултатите 
често са доста комични. 

го разпознае. Този детайл обаче никак не се харесва на 
летищната охрана. Скамърът е задържан за половин ден.

Ловецът му пише ядосан мейл, че го е чакал в продълже-
ние на часове и че е възмутен от несъобразителността му. 
На следващия ден следва нова уговорка. Скамърът прекар-
ва още 5 часа в лобито на хотел, но никой не пристига.

5 Ръкописен 
“Хари Потър”

Скамър, който се представя за адвокат на починалия 
президент на Нигерия, попада на бейтъра Артър Дент 
(името е измислено) с обичайното нигерийско писмо. Дент 
отговаря, че няма нужда от парите, но че неговата компа-
ния, занимаваща се с модерни системи за графология и 
разпознаване на почерк, е готова да плати на адвоката по 
100 USD за всяка написана на ръка страница текст. Изис-
кването е страниците да са минимум 100.

Измамникът се подлъгва и прилежно преписва на ръка 
всички 293 страници от “Хари Потър и стаята на тайните”. 
За съжаление сделката пропада по неясни причини.

Теодора мусева

* Scam - измама, bait - стръв

ИлюСтрАцИя ShutterStock
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